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 კანადაში, გამოფენაზე APIMONDIA 
2019 ქართულმა თაფლმა მაღალი 
შეფა სე ბა დაიმსახურა

 უცხოელი მეცნიერების შეფასე
ბით, საქართველომ აზიურ ფარო
სანასთან ბრძოლაში პოზი ტიურ 
შედეგებს უმოკლეს დროში მიაღწია

 სოფლის მეურნეობისა და სოფლის 
განვითარების გეგმის საჯარო 
განხილვა

  ზესტაფონის რაიონის წაბლის 
ტყე ების ფიტოსანიტარიული 
მდგო  მა რეობის შეფასება და 
გამაჯან საღებელი ღონისძიებები

  ნიადაგის დამუშავება ხორბლის 
საშემოდგომო ნათესისათვის

  საქართველოს მელიორაციას სატ
რანსპორტო საშუალებები გადაეცა

  დიმიროკითის სარწყავი სისტემის 
მაგისტრალური არხის რეაბილიტაცია

  ჭალაორღულის სარწყავი სისტემის 
რეაბილიტაცია განხორციელდა

  ინტერვიუ ბიომრავალფეროვნების 
კონტ როლის სამსახურის უფროს თან, 
მაია ჩხობაძესთან

  პრომეთეს მღვიმეში ახალი 
განათების სისტემა დამონტაჟდა

  აბაშაში სურსათის ეროვნული 
სააგენტოს რეგიონული ოფისი გაიხსნა

98 ხმით, არც ერთის წინააღმდეგ, საქართველოს პარლამენტმა მთავრობის განახლებულ 
შემადგენლობას პრემიერ-მინისტრ გიორგი გახარიას ხელმძღვანელობით, ნდობა გამო-
უცხადა.
საკანონმდებლო ორგანოს ნდობა მოიპოვა ასევე 2019-2020 წლების სამთავრობო პროგ-
რამამ. მთავრობის განახლებულ შემადგენლობაში ორი ახალი მინისტრია. შინაგან საქმე-
თა მინისტრის თანამდებობა ვახტანგ გომელაურმა დაიკავა, ხოლო თავდაცვის მინისტრი 
ირაკლი ღარიბაშვილი გახდა.

 შეხვედრა ყირგიზეთის საგარეო საქ
მეთა მინისტრის მოადგი ლეს თან

 FAO ს მხარდაჭერით სერტიფიცირების 
ერთიანი სისტემა შემუშავდება

 დაცულ ტერიტო რიებზე ვიზიტორთა 
რაოდენობა მიმდი ნარე წელს 8%
ით გაიზარდა

 გარემოს დაცვისა და სოფლის 
მეურნეობის სამინისტრო, შინაგან 
საქმეთა სამინისტროსთან ერთად, 
ავტოსა ტრანსპორტო საშუალე ბე
ბის გამონაბოლქვის კონტ როლს 
თბი ლი სიდან დაიწყებს.

საქართველოს პარლამენტმა პრემიერ-მინისტრ 
გიორგი გახარიას მთავრობას ნდობა გამოუცხადა

ლიზებული აქვს, მევენახეებს ჩაუბარებელი 
ყურძენი არ დარჩებათ. სახელმწიფოს მიერ 
დაქირავებული ქარხნები გახსნილია მთე-
ლი კახეთის მასშტაბით, რაც იმის გარა-
ნტიაა, რომ ყურძნის ჩაბარების პრობლემა 
არ იქნება. ფასებს რაც შეეხება, წელს შარ-
შანდელ მინიმალურ ფასზე ქვემოთ ფასე-
ბი არ ჩამოსულა. ბოლო წლებია ყურძენზე 
ფიქსირებული ფასი აღარ არსებობს. მიკ-
როზონების, ხარისხის, სახეობის მიხედვით 
ყურძნის ფასი არის სხვადასხვა.

გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურ-
ნეობის მინისტრი ლევან დავითაშვი-
ლი: „რთველი წელსაც წარმატებული 
იქნება, სახელმწიფოს ყველა რესურსი 
მაქსიმალურად მობილიზებულია“

სპეკულაციები, ყურძენზე ფასის კლებასთან 
დაკავშირებით, ხშირ შემთხვევაში, პოლი-
ტიკური ძალების ან მიზანმიმართულად 
არასწორად ინფორმირებული მევენახეე-
ბის მხრიდან მოდის და სრულიად უსაფუძ-
ვლოა. სახელმწიფოს ყველა რესურსი მობი-

  გარემოსდაცვითი ზედამხედველობის 
დეპარტამენტის თანამშრომლები, 
ნა დი  რობის სეზონის ფარგლებში, 
ნადი  რო ბის წესების დარღვევის გა
მოვ ლენისა და უკანონო ნადირობის 
აღკვე თის მიზნით, საქართველოს 
მასშტ აბით 24საათიან გაძლიერებულ 
კონტროლს ახორციელებენ.
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გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურნეობის სამინისტროს ყოველთვიური გამოცემა

ახალი ამბები

 კანადაში, გამოფენაზე „APIMONDIA“ 
2019 ქართულმა თაფლმა მაღალი 

შეფასება დაიმსახურა

„სახელწმიფო ყველაფერს აკეთებს, 
რომ როგორც მწარმოებლებს, ისე 
მევენახეებს მოსავლის რეალიზაცი-
ის პრობლემები არ შეექმნათ“ - ამის 
შესახებ საქართველოს გარემოს 
დაცვისა და სოფლის მეურნეობის 
მინისტრმა ლევან დავითაშვილმა 
22 აგვისტოს, თელავში რთველის 
საკოორდინაციო შტაბის გახსნაზე 
განაცხადა. ღონისძიებას ღვინის 
ინდრუსტიის წარმომადგენლები 
ესწრებოდნენ. შტაბის გახსნამდე მი-
ნისტრი ლევან დავითაშვილი ღვინის 
მწარმოებლებს რამდენჯერმე შეხვდა 
და რთველის საორგანიზაციო საკი-
თხები განიხილა.

ღვინის ეროვნული სააგენტო რთველის 
პროცესში ორგანიზაციული საკითხების 
უზრუნველყოფისა და მოსავლის აღრი-
ცხვიანობის კუთხითაა ჩართული. საკო-
ორდინაციო შტაბს ღვინის ეროვნული სა-
აგენტოს თავმჯდომარე ლევან მეხუზლა 
ხელმძღვანელობს.

რთველი პირველად ტარდება ვენახების 
კადასტრის პროგრამის საფუძველზე. კერ-
ძოდ, წელს პირველად, 2019 წლის რთვე-
ლის დროს, „ქინძმარაულის“, „ახაშენის“, 
„ყვარლის“ და „მუკუზნის“ მიკროზონების 
ყურძნის ჩაბარება მხოლოდ ვენახების კა-
დასტრის ამონაწერის საფუძველზე ხდება. 
აღნიშნული მიკროზონებიდან ჩასაბარე-
ბელი ყურძნის რაოდენობა განსაზღვრუ-
ლია: 1 ჰექტრიდან არაუმეტეს 10 ტონა. 10 
ტონზე მეტი რაოდენობის ჩასაბარებელი 
ყურძენი, ფასდება როგორც ჯიშური ღვინის 
მასალა.

შეხვედრაზე აღინიშნა, რომ 2019 წლის 
ივნისის ბოლოდან განვითარებული მო-
ვლენების გამო, ქართული ღვინის ყველა-
ზე მსხვილ საექსპორტო ბაზარზე ექსპო-
რტის შემცირებამ და რუსეთის მხრიდან 
ქართული ღვინის იმპორტზე სანქციების 
შესაძლო დაწესების მოლოდინმა, კერძო 
სექტორის აქტივობაზე უარყოფითი ზეგა-

ვლენის მოხდენის რისკი გააჩინა.

„სახელმწიფო ყველაფერს აკეთებს, 
იმისთვის, რომ მიუხედავად გარკვეული 
გამოწვევებისა, 2019 წლის რთველმა წარ-
მატებით ჩაიაროს და ისევე, როგორც წინა 
წლებში, არცერთ მევენახეს ჩაუბარებელი 
ყურძენი არ დარჩეს. რთველის მასშტაბი 
წლიდან წლამდე იზრდება. პარალელუ-
რად, გაზრდილია გამოწვევები საორგა-
ნიზაციო კუთხით. გასულ წელს, რთველის 
პროცესში ჩართული იყო 200-ზე მეტი 
კომპანია, რომელიც ორგანიზებულად იბა-
რებდა ყურძენს. ჩვენ ველოდებით, რომ 
მიმდინარე წელს კიდევ უფრო მეტი კომპა-
ნია ჩაერთვება რთველში. ეს ნიშნავს, რომ 
ღვინის ინდუსტრია ერთიანად ვითარდე-
ბა“, - აღნიშნა ლევან დავითაშვილმა.

ყურძნის კრეფა, ტრადიციულად, დედო-
ფლისწყაროს მუნიციპალიტეტიდან შეფე-
რხებების გარეშე დაიწყო.

წელს კახეთის რეგიონში 200-250 ათას ტო-
ნამდე ყურძნის მოსავალს ელოდებიან. სა-
ქართველოს გარემოს დაცვისა და სოფლის 
მეურნეობის სამინისტროს სსიპ ღვინის 
ეროვნული სააგენტო მობილიზებულია, რომ 
მევენახეებმა ყურძნის ორგანიზებულად და 
შეუფერხებლად ჩაბარება შეძლონ. რთვე-
ლის პროცესში სააგენტო ჩართულია მოსა-
ვლის აღრიცხვიანობის მიმართულებით და 
არ ერევა ფასწარმოქნასა და თავისუფალი 
ბაზრის რეგულაციაში. 

რთველი 2019-ის საკოორდინაციო შტა-
ბი განთავსებულია თელავში, სასტუმრო-
ში ,,ღვინის სასტუმრო თელავი“ (The Wine 
Hotel Telavi, ალაზნის ქ. 97). სახელმწიფო 
უწყებებს, მეწარმეებსა და მევენახეებს 
შორის აქტიური კომუნიკაციის მიზნით, 
შტაბი 24 საათიან რეჟიმში მუშაობს. დაი-
ნტერესებულ პირებს რთველთან დაკავში-
რებული ინფორმაციის მიღება შეუძლიათ 
გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურნეო-
ბის სამინისტროს ცხელ ხაზზე - 1501.

გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურ-
ნეობის სამინისტროს ორგანიზებით, 
კანადაში, კვებეკის პროვინციის 
ქალაქ მონრეალში გამართულ უმსხ-
ვილეს საერთაშორისო გამოფენაზე 
„Apimondia 2019“ ქართული თაფლის 
მწარმოებლებს წელს პირველად 
მიეცათ შესაძლებლობა საკუთარი 
პროდუქცია წარმოედგინათ და 80-
მდე ქვეყნის დელეგაციის წარმომა-
დგენლებისა და ვიზიტორებისთვის 
გაეცნოთ.

წელს, კანადაში გამართულ 46-ე გამო-
ფენის ძირითად თემად მეფუტკრეობის 
როლი სოფლის მეურნეობის განვითარე-
ბაში განისაზღვრა.

გამოფენა „Apimondia 2019“ მეფუტკრეობის 
დარგში უახლესი ტექნოლოგიების მიღ-
წევებს ეძღვნება, სადაც მწარმოებლებს 
საშუალება ეძლევათ, სამეცნიერო მიმა-
რთულების ცოდნა და გამოცდილება გაა-
ზიარონ.

„დასავლეთ საქართველოს მეფუტკრეთა 
ალიანსის“, „ქართული ტრადიციული მე-
ღვინეობის“, „ნენას" და შპს "ფუტკარი"-ის 
მიერ წარმოდგენილმა თაფლის ნიმუშებმა 
დარგის სპეციალისტებისა და გამოფენის 
სტუმრების მაღალი შეფასება დაიმსახურა.

გამოფენის ფარგლებში, მონრეალში მე-

ფუტკრეობის საერთაშორისო კონგრესი 
და სიმპოზიუმი გაიმართა, რომელსაც სა-
ქართველოს გარემოს დაცვისა და სო-
ფლის მეურნეობის მინისტრის მოადგილე, 
ხატია წილოსანი დაესწრო.

სიმპოზიუმზე 7 თემატური ჯგუფი შეიქმნა; ეს 
ჯგუფებია: დაავადებასთან ბრძოლა; კლიმა-
ტის ცვლილებების შედეგად წარმოშობილი 
ახალი რეალობა; ხარისხის საერთაშორი-
სო სტანდარტის შესაბამისი სიახლეები; 
სოფლის განვითარებაში მეფუტკრეობის 
როლი; მედიცინაში ფუტკრის და მისგან 
ნაწარმოები პროდუქტების მნიშვნელობა; 
ფუტკრის გენეტიკური გაუმჯობესება; პესტი-
ციდების გავლენა ფუტკარზე.

„ქართული დელეგაციის წევრებს საშუალე-
ბა ჰქონდათ, მსოფლიოს წამყვან სპეცია-
ლისტებთან ერთად ემსჯელათ მსოფლიო-
ში დარგის განვითარების მიმართულებით 
არსებულ გამოწვევებზე. მკვლევარებმა 
სამეცნიერო მიმართულებით უახლესი 
მიღწევების შესახებ ისაუბრეს და თანა-
მედროვე ტექნოლოგიების დანერგვის სა-
კითხებზე იმსჯელეს. ჩვენთვის საამაყოა 
ასეთი მასშტაბის გამოფენაზე ქართული 
პროდუქციის პირველად წარდგენა. მონა-
წილე კომპანიებს შესაძლებლობა მიეცათ 
მსოფლიოსთვის უნიკალური თვისებების 
მქონე ქართული თაფლი წარედგინათ და, 
ამავდროულად, მიეღოთ ინფორმაცია იმ 
სიახლეებზე, რომელთა დანერგვაც ხელს 
შეუწყობს ქართულ თაფლს ღირსეული 
ადგილი დაიკავოს მსოფლიო ბაზარზე“, - 
აღნიშნა ხატია წილოსანმა.

მონრეალში გამართულ ღონისძიებებს, სა-
ქართველოს გარემოს დაცვისა და სოფლის 
მეურნეობის მინისტრის მოადგილესთან, 
ხატია წილოსანთან ერთად, კანადაში სა-
ქართველოს საგანგებო და სრულუფლები-
ანი ელჩი კონსტანტინე ქავთარაძე, ასევე, 
ქართული თაფლის მწარმოებელი კომპა-
ნიების წარმომადგენლები ესწრებოდნენ.
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3ახალი ამბები

ამერიკის შეერთებული შტატების საერთა-
შორისო განვითარების სააგენტოს (USAID) 
მხარდაჭერით, 24-30 აგვისტოს, საქართვე-
ლოში სპეციალური ვიზიტით აშშ-ის სამი 
უნივერსიტეტისა და სოფლის მეურნეობის 
დეპარტამენტის აგრარული კვლევების სა-
მსახურის, ევროპისა და ავსტრალიის წამ-
ყვანი მეცნიერები იმყოფებოდნენ.

ენტომოლოგთა სამეცნიერო მისიის წა-
რმომადგენლები დასავლეთ საქართვე-
ლოში - გურიის, სამეგრელოსა და აჭარის 
რეგიონებში არსებულ ვითარებასა და აზი-
ურ ფაროსანასთან ბრძოლის ღონისძიებე-
ბს გაეცნენ.

თხილის ნარგავების დათვალიერებისა 
და ფერმერებთან საუბრის შემდეგ უცხო-
ელმა სპეციალისტებმა აღნიშნეს, რომ 
მავნებლის რაოდენობა მნიშვნელოვნად 
არის შემცირებული, რაც უხვი მოსავლის 
წინაპირობაა. მათ დადებითად შეაფასეს 
საქართველოს მიერ გატარებული ღო-
ნისძიებები, რომლებიც მავნებლთან სა-
ბრძოლველად გამოიყენება. 

„ის შედეგი, რასაც საქართველომ 18 თვეში 
მიაღწია, წარმოუდგენელია! 2017 წლიდან, 
მას შემდეგ რაც ღონისძიებების განხორცი-
ელება დაიწყო, ქართულმა მხარემ ძალიან 
მოკლე დროში მოახერხა წარმოუდგენელი 
მობილიზება. ყველა ინსტრუმენტი და მე-
თოდი ზედმიწევნით სწორად არის გამოყე-
ნებული და, დღეს შედეგები უკვე თვალსაჩი-
ნოა. ჩვენ თამამად შეგვიძლია ვთქვათ, რომ 
საქართველოს გამოცდილება ამ კუთხით 
მსოფლიოსთვის სამაგალითოა“, - აღნიშნა 
ენტომოლოგთა სამეცნიერო მისიის ხელმ-
ძღვანელმა ბილ ლინგრენმა.

უცხოელი ექსპერტები გარემოს დაცვისა 
და სოფლის მეურნეობის მინისტრს ლევან 
დავითაშვილს აბაშაში, აზიურ ფაროსანა-
სთან ბრძოლის საკოორდინაციო მართვის 
ცენტრში შეხვდნენ და მუშაობის პროცესს 
გაეცნენ; დაათვალიერეს სპეციალიზებუ-
ლი ტექნიკა და მინისტრისაგან მოისმინეს 
ინფორმაცია აზიური ფაროსანას წინაა-
ღმდეგ სახელმწიფოს მიერ გატარებული 
ღონისძიებების შესახებ. 

შეხვედრაზე აღინიშნა, რომ აშშ-ის მთა-
ვრობის მხარდაჭერის, სახელმწიფოს 
სწორი პოლიტიკისა და თანმიმდევრული 
ქმედებების, ტექნიკური შესაძლებლობე-
ბის გაძლიერებისა და სამეცნიერო წრეე-
ბის აქტიური ჩართულობის შედეგად, სამ 
წელიწადში, საქართველომ მავნებელთან 
ბრძოლის კუთხით ხელშესახებ პოზიტიურ 
შედეგებს მიაღწია.

„ჩვენს ქვეყანას მავნებლის წინააღმდეგ 
ბრძოლის დიდი გამოცდილება დაუგრო-
ვდა. სწორედ ამ გამოცდილებით ინტერე-
სდებიან მსოფლიოს წამყვანი მეცნიერე-
ბი, რომლებთანაც აზიურ ფაროსანასთან 
ბრძოლის პირველივე დღეებიდან აქტი-
ურად ვთანამშრომლობთ. მავნებლის წი-
ნააღმდეგ ბრძოლის ღონისძიებები წლის 
ბოლომდე გაგრძელდება. მნიშვნელოვა-
ნია, რომ მოსახლეობა, ფერმერები კვლავ 
აქტიურად იყვნენ ჩართულები მიმდინარე 
პროცესში, რათა გამოზამთრებამდე მოხ-
დეს მავნებლის პოპულაციის მაქსიმალუ-
რი შემცირება“, - აღნიშნა ლევან დავითა-
შვილმა.

ენტომოლოგთა სამეცნიერო მისიის ვიზი-
ტი დასავლეთ საქართველოს შემდეგ დე-
დაქალაქში გაგრძელდა, სადაც გაიმართა 
საერთაშორისო კონფერენცია - „აზიური 
ფაროსანა-გლობალური გამოწვევა”. 

კონფერენციას, რომელზეც აზიურ ფარო-
სანასთან ბრძოლის მეთოდები და სა-
ქართველოს გამოცდილება განიხილეს, 
მსოფლიოს წამყვანი ენტომოლოგები, 
საქართველოსა და შავი ზღვის რეგიონის 
სხვა ქვეყნების მეცნიერები, ასევე ფერმე-
რები და კერძო სექტორის წარმომადგენ-
ლები დაესწრნენ. 

ღონისძიების მონაწილეებმა ისაუბრეს 
სხვადასხვა ქვეყნის გამოცდილებაზე და 
ერთხმად აღნიშნეს, რომ სხვა ქვეყნების 
მაგალითებზე დაყრდნობით, საქართვე-
ლომ შექმნა ფაროსანასთან ბრძოლის 
უნიკალური, ინტეგრირებული სისტემა და 
უმოკლეს პერიოდში მიიღო ხელშესახები 
შედეგი. 

„სამეცნიერო მისიის ფარგლებში, საქა-
რთველოში შეიკრიბნენ მსოფლიოს საუკე-
თესო ენტომოლოგები, რომლებიც აზიური 
ფაროსანას საკითხზე მუშაობენ. ჩვენი მი-
ზანია შევქმნათ საინფორმაციო ბაზა, რო-
მელიც შესაძლებლობას მოგვცემს, გავი-

ზიაროთ ის პროგრამა, რომელიც ამერიკის 
შეერთებული შტატების საერთაშორისო 
განვითარების სააგენტომ და საქართვე-
ლოს სურსათის ეროვნულმა სააგენტომ 
ერთობლივად შეიმუშავეს. ამ ორგანიზა-
ციების პარტნიორობითა და აქტიური თა-
ნამშრომლობით მოხერხდა ძალიან დიდი 
ნაბიჯის გადადგმა აზიურ ფაროსანასთან 
ბრძოლაში. ეს პროგრამა არის გასაოცარი, 
ერთ-ერთი საუკეთესო და ენტომოლოგი-
ის ისტორიაში შევა, როგორც გზამკვლევი. 
ამ პროგრამის დამსახურებით, აზიურ ფა-
როსანასთან ბრძოლაში ჩართულია ყვე-
ლა რგოლი – სახელმწიფო სტრუქტურები, 
ადგილობრივი თვითმმართველობები, ფე-

რმერები, მეფუტკრეები. მე ვნახე აზიური 
ფაროსანას მიერ მიყენებული ზიანი 2017-
2018 წლებში, როდესაც თხილის მოსავა-
ლი, ფაქტობრივად, აღარ იყო. მოხარული 
ვარ, რომ საქართველოში თხილი კვლავ 
იბრუნებს მაღალ ხარისხს, გაზრდილია 
მოსავლის რაოდენობაც და, შესაბამისად, 
გაზრდილია თხილის ფასიც. ეს კი, რა თქმა 
უნდა, უმნიშვნელოვანესია ფერმერებისა 
და ქვეყნის ეკონომიკისთვის“, – განაცხადა 
ენტომოლოგთა სამეცნიერო მისიის ხელმ-
ძღვანელმა ბილ ლინგრენმა.

კონფერენციაზე სიტყვით გამოსვლისას 
გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურნე-
ობის მინისტრის პირველმა მოადგილემ 
გიორგი ხანიშვილმა აღნიშნა, რომ ამერი-
კულ გამოცდილებაზე დაყრდნობით საქა-
რთველოს მიერ შემუშავებულმა ბრძოლის 
მოდელმა მსოფლიო აღიარება მოიპოვა 
და მავნებელთან ბრძოლის კუთხით წარ-
მატებული შედეგები მოიტანა. 

„ჩვენი ფერმერები ხედავენ, რომ მნიშ-
ვნელოვანი ნაბიჯებია გადადგმული, მკვე-
თრად არის შემცირებული აზიური ფა-
როსანას რაოდენობა და ის ზიანი, რაც 
შეიძლებოდა მავნებელს მიეყენებინა 
თხილის ნარგავებისთვის. მსოფლიო მეც-
ნიერები ერთხმად აღიარებენ, რომ საქა-
რთველოში არსებული პრაქტიკა, ფაქტო-
ბრივად, უნიკალურია თავისი შედეგებით. 

მადლობა მინდა გადავუხადო ყველას, 
ვინც მავნებელთან ბრძოლის ღონისძი-
ებებში იყო ჩართული. დღეს თამამად და 
სიამაყით შეგვიძლია განვაცხადოთ, რომ 
ჩვენ - საქართველოს მთავრობამ, გარე-
მოს დაცვისა და სოფლის მეურნეობის 
სამინისტრომ და მოსახლეობამ, ერთად 
შევძელით დროის უმოკლეს ვადაში გა-
ვმკლავებოდით პრობლემას, რომელსაც 
ჩვენზე ბევრად განვითარებულმა ქვეყნებ-
მა ათწლეულები მოანდომეს და მსგავს შე-
დეგებს ჯერ კიდევ ვერ მიაღწიეს“, – განა-
ცხადა გიორგი ხანიშვილმა.

ენტომოლოგთა სამეცნიერო მისიის ოფი-
ციალური ვიზიტი გარემოს დაცვისა და 
სოფლის მეურნეობის სამინისტროში გამა-
რთული შემაჯამებელი შეხვედრით დასრუ-
ლდა. 

ლევან დავითაშვილმა მავნებელთან 
ბრძოლის პროცესში შეტანილი წვლილი-
სა და მხარდაჭერისათვის ქართველ და 
უცხოელ მეცნიერებსა და აშშ-ის საერთა-
შორისო განვითარების სააგენტოს (USAID) 
მადლობა გადაუხადა.

„მსოფლიოს წამყვანი ენტომოლოგებისა 
და მცენარეთა დაცვის სპეციალისტების 
შეფასებით, აზიური ფაროსანას წინააღ-
მდეგ ბრძოლის ღონისძიებები წარმატე-
ბულია და რეალური პროგრესიც სახეზეა. 
თუმცა, მეცნიერებთან ერთად ვთანხმდე-
ბით, რომ ღონისძიებები კვლავ უნდა გა-
გრძელდეს. სასურველი შედეგის მიღწევა-
მდე, სავარაუდოდ, კიდევ რამდენიმე წელი 
დაგვჭირდება, თუმცა, ამ ეტაპზე, მთავარი 
მიზანი - გადაგვერჩინა მოსავალი, ძირი-
თად კულტურებში უკვე მიღწეულია. მნიშ-
ვნელოვანია, რომ მავნებლის წინააღმდეგ 
ბრძოლის საველე ღონისძიებები წლის 
ბოლომდე აქტიურად განხორციელდეს, 
რათა მომავალი სეზონისთვის მოსალოდ-
ნელი ზარალის რისკი მინიმუმამდე შე-
მცირდეს,“ - განაცხადა ლევან დავითაშვი-
ლმა.

აზიურ ფაროსანასთან ბრძოლაში აშშ-ი-
სა და საქართველოს თანამშრომლობა 
დაიწყო 2018 წელს, ამერიკული მხარის 
პირველი მისიის დროს, რომლის ორგანი-
ზატორები იყვნენ აშშ-ის საერთაშორისო 
განვითარების სააგენტოს (USAID) საქა-
რთველოს სოფლის მეურნეობის ეფექტი-
ანობის აღდგენის პროგრამა (REAP), სა-
ერთაშორისო ორგანიზაცია CNFA და 
მწერების მონიტორინგის სისტემებისა 
და ფერომონების მწარმოებელი წამყვანი 
ამერიკული კომპანია Trécé Inc.

უცხოელი მეცნიერების შეფასებით, საქართველომ 
აზიურ ფაროსანასთან ბრძოლაში პოზიტიურ 

შედეგებს უმოკლეს დროში მიაღწია



გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურნეობის სამინისტროს ყოველთვიური გამოცემა

4 ახალი ამბები

სოფლის მეურნეობისა და სოფლის 
განვითარების გეგმის საჯარო განხილვა

შეხვედრა ყირგიზეთის საგარეო საქმეთა 
მინისტრის მოადგილესთან

FAO -ს მხარდაჭერით სერტიფიცირების 
ერთიანი სისტემა შემუშავდება

გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურ-
ნეობის სამინისტროში საქართველოს 
სოფლის მეურნეობისა და სოფლის 
განვითარების 2021-2027 წლების 
სტრატეგიისა და 2021- 2023 წლების 
სამოქმედო გეგმის პროექტების პირ-
ველი საჯარო განხილვა გაიმართა.

ღონისძიებას გარემოს დაცვისა და სოფლის 
მეურნეობის მინისტრის პირველი მოადგი-
ლე გიორგი ხანიშვილი უძღვებოდა.

როგორც მინისტრის პირველმა მოადგი-
ლემ აღნიშნა, სტრატეგიისა და სამოქმე-
დო გეგმის შემუშავების პროცესში, მნიშ-
ვნელოვანია საკითხების განხილვა ყველა 
დაინტერესებულ მხარესთან მოხდეს, რაც 
საბოლოოდ, სრულყოფილი დოკუმენტის 
შემუშავებას უზრუნველყოფს.

გიორგი ხანიშვილმა სტრატეგიის, როგორც 
პოლიტიკური დოკუმენტის მნიშვნელობა-
ზე ისაუბრა და ყურადღება როგორც სო-
ფლის მეურნეობის, ასევე სოფლის განვი-
თარების მნიშვნელობაზე გაამახვილა.

„აღნიშნული დოკუმენტი, რომელიც კონ-
სოლიდირებულ და განახლებულ ვერსი-
ას წარმოადგენს, შემდგომი შვიდი წლის 
განმავლობაში, საქართველოს სოფლის 
მეურნეობისა და სოფლის განვითარების 
ძირითადი ორიენტირის განმსაზღვრელი 
იქნება. სოფლის მეურნეობის დარგის გა-
ნვითარების ხელშემწყობი სახელმწიფო 
პროგრამების განხორციელებით, ჩვენი 
მიზანია სოფელი წარმოვადგინოთ როგო-
რც ბიზნესმოდელი, რომელიც ადგილობ-
რივ მოსახლეობას ღირსეულად ცხოვრე-
ბის შესაძლებლობას მისცემს“, - აღნიშნა 
გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურნეო-
ბის მინისტრის პირველმა მოადგილემ.

როგორც ღონისძიებაზე აღინიშნა, ახალი 
სტრატეგია წარმოდგენს სოფლის და სო-
ფლის მეურნეობის განვითარების სახე-
ლმწიფო ხედვას და ჩაანაცვლებს დღეს 
მოქმედ სოფლის მეურნეობის სტრატეგი-

ას. ახალი სტრატეგია თავსებადია საქა-
რთველოს მთავრობის გრძელვადიან ხედ-
ვასთან და საბიუჯეტო პარამეტრებთან.

ღონისძიების ფარგლებში, სოფლის მე-
ურნეობისა და სოფლის განვითარების 
2021-2027 წლების სტრატეგიის ძირითადი 
მიმართულებებზე პრეზენტაცია გარემოს 
დაცვისა და სოფლის მეურნეობის სამი-
ნისტროს პოლიტიკისა და ანალიტიკის დე-
პარტამენტის ხელმძღვანელმა, ეკატერინე 
ზვიადაძემ წარადგინა.

ახალი სტრატეგიის ძირითად მიმართულე-
ბებად განსაზღვრულია სასოფლო-სამეურ-
ნეო და არასასოფლო-სამეურნეო სექტო-
რების კონკურენტუნარიანობის ამაღლება, 
სოფლად მცხოვრები მოსახლეობის სო-
ციალური მდგომარეობის გაუმჯობესება, 
ბუნებრივი რესურსების რაციონალური 
გამოყენება, კლიმატის ცვლილებასთან 
ადაპტაცია და სურსათის, ვეტერინარიის 
და მცენარეთა დაცვის სისტემების გაუმ-
ჯობესება.

სტრატეგიის დოკუმენტის საჯარო განხილ-
ვა დასრულდა დისკუსიით, რომელშიც გა-
რემოს დაცვისა და სოფლის მეურნეობის 
მინისტრის მოადგილე ხატია წილოსანი, 
სამინისტროს შესაბამისი სამსახურების, სა-
მთავრობო და არასამთავრობო, სამოქალა-
ქო სექტორის და დონორი ორგანიზაციების 
წარმომადგენლები მონაწილეობდნენ.

გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურნეო-
ბის სამინიტრომ საქართველოს სოფლის 
მეურნეობისა და სოფლის განვითრების 
2021-2027 წლების სტრატეგიისა და საქა-
რთველოს სოფლის მეურნეობისა და სო-
ფლის განვითარების 2021-2027 სტრატეგი-
ის 2021-2023 წლების სამოქმედო გეგმის 
შემუშავება ევროკავშირის მხარდაჭერით, 
გაეროს სურსათის და სოფლის მეურნეო-
ბის ორგანიზაციისა (FAO) და გაეროს გა-
ნვითარების პროგრამის (UNDP) ექსპერტე-
ბის ჩართულობით განახორციელა.

გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურ-
ნეობის მინისტრის მოადგილე იური 
ნოზაძე ყირგიზეთის რესპუბლიკის 
საგარეო საქმეთა მინისტრის მოადგი-
ლეს, აზიზბეკ მადმაროვს შეხვდა.

შეხვედრაზე ორ ქვეყანას შორის სოფლის 

მეურნეობის მიმართულებით სამომავლო 

თანამშრომლების საკითხები განიხილეს.

იური ნოზაძემ ყირგიზეთის რესპუბლიკის 

საგარეო საქმეთა მინისტრის მოადგილეს 

სოფლისა და სოფლის მეურნეობის განვითა-

რების კუთხით საქართველოში განხორციე-

ლებული რეფორმები, ასევე სახელმწიფოს 

მიერ შემუშავებული პროგრამები გააცნო და 

აღნიშნა, რომ ქართული მხარე მზად არის 

ითანამშრომლოს ყირგიზეთის რესპუბლიკა-

სთან გამოცდილების გაზიარების და ურთიე-

რთობების გაღრმავების კუთხით.

შეხვედრაზე მხარეებმა სამომავლო თა-

ნამშრომლობის რამდენიმე კონკრეტული 

მიმართულება განიხილეს, მათ შორის, სა-

სოფლო-სამეურნეო კოოპერაცია, მეცხო-

ველეობა, მემარცვლეობა და მევენახე-

ობა-მეღვინეობა. როგორც ყირგიზეთის 

რესპუბლიკის საგარეო საქმეთა მინისტ-

რის მოადგილემ, აზიზბეკ მადმაროვმა 

შეხვედრაზე აღნიშნა, ყირგიზეთსა და სა-

ქართველოს შორის თანამშრომლობის 

განვითარების დადებითი დინამიკა არსე-

ბობს. ყირგიზეთის რესპუბლიკაში სოფლის 

მეურნეობა ერთ-ერთი წამყვანი მიმართუ-

ლებაა და მისი განვითარებისთვის, საქა-

რთველოს წარმატებული გამოცდილების 

გაზიარება და ამ კუთხით, ურთიერთობების 

გაღრმავება მნიშვნელოვანი იქნება.

შეხვედრაზე აღინიშნა, რომ სავაჭრო-

ეკონო მიკური თანამშრომლობის განვი-

თარებისთვის, სასურველია გააქტიურდეს 

კომუნიკაცია ორი ქვეყნის ბიზნესწრეების 

წარმომადგენლებს შორის. მხარეები შე-

თანხმდნენ, რომ ახლო მომავალში დაი-

გეგმება შეხვედრები გაფართოებულ ფო-

რმატში.

შეხვედრას გარემოს დაცვისა და სოფლის 

მეურნეობის მინისტრის მოადგილე ხა-

ტია წილოსანი, საქართველოს გარემოს 

დაცვისა და სოფლის მეურნეობის და ყი-

რგიზეთის რესპუბლიკის საგარეო საქმეთა 

სამინისტროების წარმომადგენლები ეს-

წრებოდნენ.

საქართველოში სანერგე მეურნეობების 
სერტიფიცირების ერთიანი სისტემის შე-
მუშავების და დანერგვის მიზნით, გარე-
მოს დაცვისა და სოფლის მეურნეობის 
სამინისტრო, გაეროს სურსათისა და სო-
ფლის მეურნეობის ორგანიზაციის (UN FAO) 
მხარდაჭერით, ახალ პროექტს იწყებს.

გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურნეობის 
მინისტრის მოადგილემ, ხატია წილოსანმა 
პროექტის ძირითადი მიმართულებები გა-
ეროს სურსათისა და სოფლის მეურნეობის 
ორგანიზაციის (UN FAO) წარმომადგენლებ-
თან განიხილა.

„ჩვენთვის უმნიშვნელოვანესია FAO-ს მხა-
რდაჭერა იმ პრიორიტეტული მიმართულე-
ბით, რაც ხარისხიანი სარგავი მასალის 
წარმოებას და სანერგე მეურნეობების 

საერთაშორისო სტანდარტებთან შესაბა-
მისობის უზრუნველყოფას გულისხმობს. 
ქვეყანაში სერტიფიცირებული სანერგე მე-
ურნეობების არსებობა პროდუქტიულობის 
ზრდას ნიშნავს. ვფიქრობ, ერთობლივი ძა-
ლისხმევით საუკეთესო შედეგს მივიღებთ“, 
- განაცხადა მინისტრის მოადგილემ.

როგორც შეხვედრაზე აღინიშნა, პროექტი, 
რომლის საწყის ეტაპზეც მრავალწლოვანი 
სანერგე მეურნეობების სერტიფიცირების 
სტანდარტი შემუშავდება, სურსათის ერო-
ვნული სააგენტოს, სოფლის მეურნეობის 
სამეცნიერო-კვლევითი ცენტრისა და სო-
ფლისა და სოფლის მეურნეობის განვითა-
რების სააგენტოს ჩართულობით განხო-
რციელდება.

გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურნეო-
ბის სამინისტროში გამართულ შეხვედრას 
შესაბამისი უწყებების წარმომადგენლები 
ესწრებოდნენ.
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5ახალი ამბები

გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურნეობის სამინისტრო, 
შინაგან საქმეთა სამინისტროსთან ერთად, ავტოსა-
ტრანსპორტო საშუალებების გამონაბოლქვის კონტ-
როლს თბილისიდან დაიწყებს.

დაცულ ტერიტო რიებზე ვიზიტორთა რაოდენობა 
მიმდი ნარე წელს 8%-ით გაიზარდა

„თბილისში ჰაერის მდგომარეობის შესა-
ხებ“ თემატური მოკვლევის ანგარიშის ყვე-
ლა რეკომენდაცია გარემოს დაცვისა და 
სოფლის მეურნეობის სამინისტრომ გაით-
ვალისწინა.

სამინისტროს მზად აქვს ჰაერში ემისიებ-
თან დაკავშირებული სანქციებისა და შემა-
კავებელ ზომების შესახებ ახალი კანონპ-
როექტი, რომლის სრულყოფის მიზნით, 
სამინისტრო, კომიტეტთან ერთად, აქტიუ-
რად მუშაობს.

რაც შეეხება ავტოსატრანსპორტო საშუა-
ლებების გამონაბოლქვის კონტროლთან 
დაკავშირებულ რეკომენდაციას, უნდა 
აღინი შნოს, რომ გარემოს დაცვისა და სო-
ფლის მეურნეობის სამინისტრო შინაგან 
საქმეთა სამინისტროსთან ერთად, ავტო-
ტრანსპორტის შემოწმებას, საპილოტე 
რეჟიმში, მხოლოდ თბილისში, ხოლო შემ-
დგომ მთელ ქვეყნის მასშტაბით დაიწყებს. 

მიუხედავად ქვეყანაში ტურიზმის 
სექტორში არსებული პრობლემისა, 2019 
წლის პირველ ცხრა თვეში, წინა წლის 
ანალოგიურ პერიოდთან შედარებით, 
დაცულ ტერიტორიებზე ვიზიტორთა რა-
ოდენობა 8%-ით, ხოლო შემოსავლების 
რაოდენობა 30%-ით გაიზარდა.

აღსანიშნავია, რომ ბოლო წელს, ტერი-
ტორიების ფართობი 11%-ით გაიზარდა და 
სამომავლოდ დაცული ტერიტორიების ფა-
რთობის ზრდა დაახლოებით 100 000 ჰა-თი 
იგეგმება. აღსანიშნავია, რომ 4 დაცული 
ტერიტორია საქართველოდან პირველა-

სპეციალური აღჭურვილობის შეძენა უკვე 
დაგეგმილია. აღნიშნულ საკითხზე გარე-
მოსდაცვითი ზედამხედველობის დეპარ-
ტამენტი და შინაგან საქმეთა სამინისტრო 
მჭიდროდ თანამშრომლობენ, არსებობს 
კონკრეტული გეგმაც. ღონისძიებების გა-
ნხორციელებისთვის, გარკვეული საკანონ-
მდებლო ცვლილებები იქნება საჭირო.

გარემოსდაცვითი ზედამხედველობის დე-
პარტამენტის შესაძლებლობების გაძლი-
ერების მიმართულებით მნიშვნელოვანი 
შედეგები უკვე არსებობს. დეპარტამენტში 
განხორციელდა ადამიანური და ტექნიკუ-
რი რესურსების ზრდა. უწყებას დაემატა 63 
ერთეული საპატრულო ეკიპაჟი, მაღალი 
გამავლობის ბაგები. განხორციელდა თა-
ნამშრომელთა ცეცხლსასროლი იარაღით 
აღჭურვა, დაგეგმილია მათი დრონებით და 
ელექტროშოკებით უზრუნველყოფა.

დაა წარდგენილი იუნესკოს ბუნებრივი 
მემკვიდრეობის უბნის სტატუსის მოსაპო-
ვებლად.

დაცული ტერიტორიების სააგენტო აქტი-
ურად მუშაობს ეკოტურისტული ინფრასტ-
რუქტურის მოწყობაზე, ბოლო წლებში ამ 
მიმართულებით 20 მლნ ლარი დაიხარჯა.

დაცული ტერიტორიების განვითარება გა-
ნსაკუთრებით კარგად აისახება ადგილობ-
რივ მოსახლეობაზე, რადგან ტურისტების 
რაოდენობის ზრდით უმჯობესდება მათი 
ცხოვრების დონე.

ლატვიის დედაქალაქმა კვების მრეწვე-
ლობის ყოველწლიურ საერთაშორისო გა-
მოფენას, „Riga Food 2019“ უმასპინძლა. სა-
ქართველოს გარემოს დაცვისა და სოფლის 
მეურნეობის სამინისტროსა და ლატვიაში 
საქართველოს საელჩოს ხელშეწყობით, 
უკვე წლებია, ქალაქ რიგაში გამართულ სა-
ერთაშორისო გამოფენაში საქართველოც 
მონაწილეობს. საქართველოს სტენდზე 
ლატვიის რესპუბლიკის სოფლის მეურნე-
ობის მინისტრს, კასპარს გერჰარდს საქა-
რთველოს საგანგებო და სრულუფლებიან-
მა ელჩმა, თეა მაისურაძემ უმასპინძლა.

„ჩვენთვის მნიშვნელოვანია ქართული 
პროდუქციის ევროპის ბაზარზე პოპულა-
რიზაცია და საექსპორტო არეალის გა-
ფართოება. საერთაშორისო გამოფენები 
კარგი შესაძლებლობაა ქართული კომპა-
ნიებისთვის საკუთარი პროდუქცია წარუ-
დგინონ დამთვალიერებლებს, მოიძიონ 
პარტნიორები და დაამყარონ საქმიანი 

კონტაქტები, რაც საერთო ჯამში, ხელს შე-
უწყობს ქართული წარმოების განვითარე-
ბას“, - აღნიშნა თეა მაისურაძემ.

წელს, ქართულ სტენდზე საკუთარი პრო-
დუქცია 14-მა ქართულმა კომპანიამ (მურა-
ბელა, კულა, ქართული ლუდის კომპანია 
ზედაზენი, EU-GS STANDART GmbH, კორპო-
რაცია ქართული ღვინო, მეღვინეობა ბესი-
ნი, ნინო მერის მარანი, შილდა, ბალავარი, 
მელიქტონი ჩიფსი Frixx, შატო ატენი, ჩელ-
თი, ამოსა, Alpha Group) წარმოადგინა. სუ-
რსათის, სასმელების, კვების მრეწველო-
ბის, გადამმუშავებელი და შემფუთველი 
ტექნოლოგიების, HORECA და მაღაზიების 
აღჭურვილობის საერთაშორისო გამოფენა 
„Riga Food 2019“, სექტემბერში იმართება. 
გამოფენაში მსოფლიოს 37 ქვეყნის 720-ზე 
მეტი კომპანია მონაწილეობს. მომავალი 
წელი გამოფენისთვის საიუბილეოა. 2020 
წელს, საერთაშორისო გამოფენა „Riga 
Food“ ოცდამეხუთედ გაიმართება.

საერთაშორისო გამოფენა
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6 ახალი ამბები

სურსათის ეროვნული სააგენტოს ორ-
განიზებით, საქართველოში ცოფთან 
ბრძოლის მსოფლიო დღე აღინიშნე-
ბა. სააგენტოს ვეტერინარები მთელი 
ქვეყნის მასშტაბით ჩაატარებენ შინა-
ური ბინადარი ცხოველების - ძაღლე-
ბისა და კატების უფასო ვაქცინაციას; 
ბავშვების ინფორმირებულობის გაზ-
რდის მიზნით, თბილისისა და რეგიო-
ნების საჯარო სკოლებში გაიმართება 
ღია გაკვეთილები.

აბაშაში სურსათის ეროვნული 
სააგენტოს რეგიონული ოფისი გაიხსნა

აბაშის მუნიციპალიტეტში, გარემოს 
დაცვისა და სოფლის მეურნეობის 
სამინისტროს სურსათის ეროვნული 
სააგენტოს რეგიონული სამსახურის 
ოფისი გაიხსნა.

ახალი, თანამედროვე სტანდარტის შესა-
ბამისი შენობა აღჭურვილია ყველა საჭი-
რო ინვენტარითა და ტექნიკური საშუალე-
ბებით.

ახალი ოფისი გარემოს დაცვისა და სოფლის 
მეურნეობის მინისტრმა, ლევან დავითაშვი-
ლმა და საქართველოს პარლამენტის აგრა-
რულ საკითხთა კომიტეტის თავმჯდომარემ, 
მარტვილისა და აბაშის მაჟორიტარმა დეპუ-

ვანია, რომ საქმიანობის სრულყოფილად 
და ეფექტიანად განხორციელებისთვის, 
სურსათის ეროვნული სააგენტოს მუნიცი-
პალიტეტებში თანამედროვე სტანდარტის 
შესაბამისი ინფრასტრუქტურა და ტექნიკუ-
რი საშუალებები ჰქონდეს. აბაშის ახალი 
ოფისი, ამის კარგი მაგალითია“, - განაცხა-
და ლევან დავითაშვილმა.

როგორც მარტვილისა და აბაშის მაჟო-
რიტარმა დეპუტატმა, ოთარ დანელიამ 
აღნიშნა, აბაშის მუნიციპალიტეტის სო-
ფლების მოსახლეობას საშუალება ექნება 

ტატმა, ოთარ დანელიამ გახსნეს. მინისტრ-
მა, სტუმრებთან ერთად სურსათის ეროვნუ-
ლი სააგენტოს სპეციალიზებული ტექნიკა 
დაათვალიერა და აბაშის ოფისის თანამ-
შრომლებს შეხვდა.

„ქვეყანაში სურსათის უვნებლობის სტა-
ნდარტები სულ უფრო უმჯობესდება. ჩვე-
ნი ამოცანაა, სურსათის უვნებლობის კო-
ნტროლი მაქსიმალურად დაუახლოვდეს 
ევროპულ სტანდარტებს და სრულად მოი-
ცავდეს რეგიონებსაც. ამისათვის კი, საჭი-
როა მაღალი კვალიფიკაციის მქონე სპე-
ციალისტების მობილიზება და შესაბამისი 
სამუშაო პირობების შექმნა. მნიშვნელო-

თანამედროვე სტანდარტების ოფისის მო-
მსახურებით ისარგებლონ.

აბაშაში, სურსათის ეროვნული სააგენტოს 
ახალი ოფისის გახსნას სურსათის ერო-
ვნული სააგენტოს უფროსი ზურაბ ჩეკუ-
რაშვილი, სამეგრელო-ზემო სვანეთის 
სახელმწიფო რწმუნებული ალექსა ნდრე 
მოწერელია, ადგილობრივი თვითმმა-
რთველობის წარმომადგენლები და სა-
ქართველოში სამეცნიერო მისით მყოფი 
მსოფლიოს წამყვანი ენტომოლოგები ეს-
წრებოდნენ.

ცოფთან ბრძოლის მსოფლიო დღე ყოვე-

ლწლიურად, 28 სექტემბერს აღინიშნება. 

ეს დღე შესაძლებლობას აძლევს მსო-

ფლიოს, გაერთიანდეს გლობალური პრო-

ბლემის გარშემო და მთელი ძალისხმევა 

მიმართოს ცოფთან საბრძოლველად, რაც, 

ძირითადად, ვაქცინაციასა და საზოგადო-

ების ინფორმირებაზეა დამოკიდებული. 

ცოფთან ბრძოლის დღე მსოფლიოში მეცა-

მეტედ, ხოლო საქართველოში, სურსათის 

ეროვნული სააგენტოს ინიციატივით, 2013 

წლიდან აღინიშნება. 

2019 წლის ცოფთან ბრძოლის მსოფლიო 

დღის მთავარი გზავნილია „აცერი და დაამა-

რცხე ცოფი!“ აღნიშნულს საფუძვლად დაედო 

2015 წელს ჯანდაცვის მსოფლიო ორგანიზა-

ციის (WHO), ცხოველთა ჯანდაცვის მსოფლიო 

ორგანიზაციის (OIE), გაეროს სურსათისა და 

სოფლის მეურნეობის ორგანიზაციისა (FAO) 

და ცოფის კონტროლის გლობალური ალია-

ნსის (GARC) ერთობლივი ინიციატივით შემუ-

შავებული სტრატეგია, რომლის მიზანია, მსო-

ფლიო 2030 წელს შეხვდეს ცოფის გარეშე, რაც 

იმას ნიშნავს, რომ სრულად აღმოიფხვრას 

ძაღლებით ადამიანების ცოფით დაინფიცი-

რების შემთხვევები.

შინაური ცხოველების (ძაღლი, კატა) ცოფის 

საწინააღმდეგო ვაქცინაცია საქართველოს 

ყველა რეგიონსა და მუნიციპალიტეტში 2013 

წლიდან აქტიურად მიმდინარეობს. მოსა-

ხლეობის ცნობიერების ამაღლების მიზ-

ნით, იმართება საინფორმაციო შეხვედრე-

ბი. ბოლო წლებში ჩატარებული მასობრივი 

ღონისძიებების შედეგად, ქვეყანაში ცოფის 

დაავადების გამოვლენის შემთხვევები 

მნიშვ ნელოვნად შემცირდა.

სეზონის გახსნიდან დღემდე, უკა-
ნონო ნადირობის ყველაზე მეტი, 96 
ფაქტი დაფიქსირდა დასავლეთის 
რეგიონული სამმართველოს სამოქმე-
დო ტერიტორიაზე. გარემოსდაცვითი 
ზედამხედველობის თანამშრომ-
ლებმა კახეთის რეგიონში უკანონო 
ნადირობის - 5, ქვემო ქართლში - 1, 
სამცხე-ჯავახეთში - 15, სამეგრელო-
-ზემო სვანეთში - 6, ხოლო აღმოსა-
ვლეთის რეგიონული სამმართველოს 
სამოქმედო ტერიტორიაზე 9 ფაქტი 
გამოავლინეს.

30 შემთხვევაში სამართალდამრღვევები 
გარემოდან გადამფრენი ფრინველების 
ამოღებაზე დაწესებული მოსაკრებლის 
გადახდის დამადასტურებელი ქვითრის 
გარეშე ნადირობდნენ, 14 მონადირეს და-

გარემოსდაცვითი ზედამხედველობის დეპარტამენტის თა-
ნამშრომლები, ნადირობის სეზონის ფარგლებში, ნადი რო ბის 
წესების დარღვევის გამოვლენისა და უკანონო ნადირობის 
აღკვეთის მიზნით, საქართველოს მასშტაბით 24-საათიან 
გაძლიერებულ კონტროლს ახორციელებენ.

ურეგისტრირებელი იარაღი აღმოაჩნდა, 
აკრძალული საშუალებებით 88 სამართა-
ლდამრღვევმა ინადირა. ჯამში, გარემო-
სდაცვითი ზედამხედველობის თანამ-
შრომლებმა 85 ხელნაკეთი მოწყობილობა 
ე.წ. „მანოკი“ ამოიღეს.

საქართველოს მასშტაბით, უკანონო ნადი-
რობის 132 ფაქტი გამოვლინდა.

გარემოსდაცვითი ზედამხედველობის დეპა-
რ ტამენტი მოქალაქეებს მოუწოდებს, კანო-
ნდარღვევის დაფიქსირების შემთხვევაში, 
მიმართონ გარემოს დაცვისა და სოფლის 
მეურნეობის სამინისტროს ცხელ ხაზს - 153 
(ინდექსის გარეშე, ზარი უფასოა, ანონი-
მურობა დაცულია), რათა დეპარტამენტის 
შესაბამისმა რეგიონულმა სამმართველომ 
მყისიერი რეაგირება მოახდინოს.
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7მელიორაცია

შპს „საქართველოს მელიორაცია“ სარწყავი 
სეზონის პარალელურად სამელიორაციო 
ინფრასტრუქტურის მოწესრიგებას აქტიუ-
რად განაგრძობს. საჩხერის მუნიციპალი-
ტეტში ჭალა-ორღულის სარწყავი სისტემის 
რეაბილიტაცია განხორციელდა. პროექტის 
ფარგლებში მოწესრიგდა ჭალა-ორღულის 
სარწყავი სისტემის სათავე ნაგებობისა და 
მაგისტრალური არხის ჭალის მონაკვეთი; 
მოეწყო 840 გრძივი მეტრი მონოლითური 
რკინაბეტონის არხი. ახალი წყალგამშვებ-
შემტბორავი ნაგებობები; რეაბილიტაცია 
ჩაუტარდა არსებულ მილხიდებს. ჩატარებუ-
ლი სამუშაოების შედეგად, სოფელ ჭალაში 
50 ჰექტარი სასოფლო-სამეურნეო მიწის 
ფართობის მორწყვა გახდა შესაძლებელი. 
პროექტის საერთო ღირებულებამ 242 500 
ლარი შეადგინა.

საქართველოს მელიორაციას 
სატრანსპორტო საშუალებები გადაეცა

დიმი-როკითის სარწყავი სისტემის 
მაგისტრალური არხის რეაბილიტაცია

ჭალა-ორღულის სარწყავი სისტემის 
რეაბილიტაცია განხორციელდა

იმერეთში, ბაღდათის მუნიციპალიტეტ-
ში, დიმი-როკითის სარწყავი სისტემის 
მაგისტრალური არხის რეაბილიტაცია 
განხორციელდა. პროექტის ფარგლებში, 
გაიწმინდა მაგისტრალური არხი, კვეთი 
მონოლითური ბეტონით მოპირკეთდა, მო-
ეწყო კოლექტორისა და სათავე ნაგებობა-
სთან არსებული ნაპირის დამცავი კედელი. 
რეაბილიტაცია ჩაუტარდა მილხიდებსა და 
გვირაბს. აღნიშნული სამუშაოების შედე-
გად, სარწყავი წყლის მიწოდება მუნიციპა-
ლიტეტის 820 ჰექტარ სასოფლო-სამეუნეო 
მიწის ფართობზე გაუმჯობესდა. დიმი–რო-
კითის მაგისტრალური არხი სათავეს იღებს 
მდინარე ხანისწყალზე არსებული კაშხლი-
ანი სათავე ნაგებობიდან. მაგისტრალური 
არხის სიგრძე 3,264 კილომეტრია.

მსოფლიო ბანკმა საქართველოს მელი-
ორაციას სატრანსპორტო საშუალებები 
გადასცა. „მსოფლიო ბანკის მიერ გადმო-
ცემული ტექნიკა, საქართველოს მელი-
ორაციის საქმიანობის ეფექტიანი წარ-
მართვისთვის მეტად მნიშვნელოვანია“, 
- განაცხადა გარემოს დაცვისა და სოფლის 
მეურნეობის მინისტრმა ლევან, დავითა-
შვილმა ღონისძიებაზე, სადაც მსოფლიო 
ბანკმა „ირიგაციისა და მიწის ბაზრის გა-
ნვითარების პროგრამის” ფარგლებში შპს 
„საქართველოს მელიორაციას“ 25 ერთეუ-
ლი „რენოს“ მარკის ავტომანქანა, სპეცია-

ლური ეკიპირება და კომპიუტერული ტექ-
ნიკა გადასცა.

„მელიორაციის კომპანიამ მსოფლიო ბა-
ნკის პროექტის ფარგლებში სრულად გა-
ნაახლა ავტოპარკი, რაც ძალზედ მნიშვნე-
ლოვანია. აღსანიშნავია, რომ საირიგაციო 
არხების აღდგენისა თუ ირიგაციის გამა-
რთული სამუშაოებისთვის კომპანიის რებ-
რენდინგი საქმიანობის წარმართვას კი-
დევ უფრო ეფექტიანს გახდის,“ - აღნიშნა 
მინისტრმა.

სატრანსპორტო საშუალებებისა და სპე-

ციალური ეკიპირების საქართველოს მე-
ლიორაციისთვის გადაცემის ღონისძიებას 
გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურნეო-
ბის მინისტრის მოადგილეები, შპს “საქა-
რთველოს მელიორაციის“ გენერალური 
დირექტორი, მსოფლიო ბანკის ადგილო-
ბრივი წარმომადგენელი, პროექტის მენე-
ჯერი ლალი დურმიშიძე და კომპანიის თა-
ნამშრომლები დაესწრნენ. საქართველოს 
გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურნეო-
ბის სამინისტროს შპს „საქართველოს მე-
ლიორაცია“ 2015 წლიდან მსოფლიო ბანკის 
დაფინანსებით, როგორც სამელიორაციო 
ინფრასტრუქტურის რეაბილიტაციის, ისე 
ტექნიკური აღჭურვილობის უზრუნველყო-
ფის მიზნით, 45 მლნ აშშ დოლარის ღირე-
ბულების პროექტს ახორციელებს. დღეი-
სათვის დასრულებულია ქვემო სამგორის, 
ზედა რუსა და ტბისი კუმისის საირიგაციო 
სისტემების მაგისტრალური არხების სა-
რეაბილიტაციო-აღდგენითი სამუშაოები; 
ამჟამად აღნიშნული სისტემების შიდა 
სამეურნეო ქსელებზე მიმდინარეობს საპ-
როექტო სამუშაოები, რომელიც 2019 წლის 
ბოლოსთვის დასრულდება. „ირიგაციისა 
და მიწის ბაზრის განვითარების პროგრა-
მა” შპს „საქართველოს მელიორაციის“ ინ-
სტიტუციონალურ განვითარებას უწყობს 
ხელს, რაც ტექნიკური აღჭურვილობის 
უზრუნველყოფას, ეროვნული მოდერნიზა-
ციის გეგმის შემუშავებას, წყალმომხმარე-
ბელთა ორგანიზაციების შექმნის ხელშე-
წყობასა და შესაბამისი საკანონმდებლო 
ბაზის მომზადებას ითვალისწინებს.

 სარწყავი სისტემა წყალს მდინარე ყვირი-
ლას კალაპოტში მოწყობილი სათავე ნაგე-
ბობიდან იღებს. ჭალის სარწყავი სისტე-
მის მაგისტრალური არხის სიგრძეა 2,5კმ.
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გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურნეობის სამინისტროს ყოველთვიური გამოცემა

შეხვედრები მოსახლეობასთან

მოსახლეობას გარემოს დაცვისა და სო-
ფლის მეურნეობის მინისტრი ლევან დავი-
თაშვილი კახეთის გუბერნატორთან, ირა-
კლი ქადაგიშვილთან ერთად შეხვდა.

„მოსახლეობასთან შეხვედრები 
მთელი საქართველოს მასშტაბით 
მიმდინარეობს. ამ შეხვედრებზე 
ვიღებთ ინფორმაციას მათი საჭირო-
ებების შესახებ, რაც ძალიან დაეხ-
მარება საბიუჯეტო პროცესს, რადგან 
ბიუჯეტის დაგეგმვისას მნიშვნელო-
ვანია მოსახლეობის მოთხოვნების 
გათვალისწინება. ჩვენი მხრიდან 
დეტალურ ინფორმაციას ვაწვდით 
არსებულ გეგმებსა და პროგრამებზე. 
შეხვედრაზე მოქალაქეებისგან მოვის-
მინეთ ინფორმაცია იმ საკითხებზე, 
რომელიც ეხებოდა როგორც სოფლის 
მეურნეობას ასევე გარემოს დაცვის 
მიმართულებებს", - განაცხადა ლევან 
დავითაშვილმა.

საჩხერის მუნიციპალიტეტის სოფლებ-
ში, პერევსა და ჭალაში, ცენტრალური და 
ადგილობრივი ხელისუფლების წარმომა-
დგენლები მოსახლეობას შეხვდნენ.

„ჩვენ რეგულარულად ვხვდებით მოსა-
ხლეობას და უშუალოდ მათგან ვიღებთ 
ინფორმაციას რეგიონებში არსებული 
პრობლემებისა და საჭიროებების 
შესახებ. სწორედ ამ ინფორმაციაზე 
დაყრდნობით ხდება მხარდამჭერი 
აქტივობების დაგეგმვა და ბიუჯეტის 
ფორმირება”, - განაცხადა გარემოს 
დაცვისა და სოფლის მეურნეობის მი-
ნისტის მოადგილემ, იური ნოზაძემ.

შეხვედრები მოსახლეობასთან
ახმეტის მუნიციპალიტეტი
სოფელ მატანი, ზემო და ქვემო ალვანი, ბაბანეული

ცაგერის მუნიციპალიტეტი
სოფლები ოყურეში და ქვედა ცაგერი

საჩხერის მუნიციპალიტეტი
სოფლები პერევი და ჭალა

ოზურგეთის მუნიციპალიტეტი
სოფლები დვაბზუ, გაღმა დვაბზუ და მელექედური

მოსახლეობა რთველის ჩატარების საკი-
თხითაც დაინტერესდა და კონკრეტული 
პასუხები უშუალოდ მინისტრისგან მიიღო.

„გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურ-
ნეობის სამინისტროს დაგეგმილი აქვს 
დაცული ადგილწარმოშობის დასახე-
ლების, უსახელოურისა და ორბელური 
ოჯალეშის დარეგისტრირება. აღნიშ-
ნულ რეგიონს აგროტურიზმის განვი-
თარების დიდი პოტენციალიც აქვს. ამ 
პოტენციალის გამოყენება მოსახლეო-
ბის სოციალურ-ეკონომიკურ მდგომა-
რეობას მეტად გააუმჯობესებს“, - განა-
ცხადა გარემოს დაცვისა და სოფლის 
მეურნეობის მინისტრის მოადგილემ, 
სოლომონ პავლიაშვილმა ცაგერის 
მუნიციპალიტეტის სოფელ ოყურეშისა 
და ქვედა ცაგერის ადგილობრივ მოსა-
ხლეობასთან შეხვედრაზე.

მინისტრის მოადგილემ დეტალურად ისა-
უბრა ყველა იმ პროექტზე, რომელსაც გა-
რემოს დაცვისა და სოფლის მეურნეობის 
სამინისტრო ახორციელებს და მოსახლე-
ობას მიღწეული შედეგები გააცნო. სოლო-

მონ პავლიაშვილმა ხაზგასმით აღნიშნა, 
რომ ვინაიდან აღნიშნული რეგიონი მცი-
რემიწიანია, სასოფლო-სამეურნეო კოო-
პერატივებში გაწევრიანებით, ფერმერები 
არსებული რესურსის უფრო ეფექტიანად 
გამოყენებას შეძლებენ. მინისტრის მოა-
დგილემ ადგილობრივებს შეშით მომარა-
გების ახალი სქემის შესახებაც მიაწოდა 
ინფორმაცია. 

ხელისუფლების წარმომადგენლებმა სო-
ფლების - დვაბზუს, გაღმა დვაბზუს და მე-
ლექედურის მოსახლეობისგან იმ საჭირო-
ებებზე მიიღეს ინფორმაცია, რომელიც მათ 
აქვთ. შეხვედრაზე ყურადღება მუნიციპალი-
ტეტში მიმდინარე და დაგეგმილ ინფრასტ-
რუქტურულ პროექტებზე გამახვილდა.

გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურნეობის 
მინისტრის მოადგილემ, ხატია წილოსან-
მა ადგილობრივ მოსახლეობას სოფლის 
მეურნეობის განვითარების ხელშემწყობი 
პროექტები გააცნო.

„რეგიონებში ინტენსიური შეხვედრე-
ბის მიზანია, მოსახლეობამ უშუალოდ 
მიიღოს აღმასრულებელი და საკანო-
ნმდებლო ხელისუფლების წარმომა-

დგენლებისგან ინფორმაცია ყველა 
მიმდინარე და დაგეგმილ პროექტზე. 
გურიის სოფლებში გამართულ შეხვე-
დრებზე გამოიკვეთა რამდენიმე მნიშ-
ვნელოვანი საკითხი და მათ შორის 
ისიც, რომ ინფორმაციაზე ხელმისა-
წვდომობა არის უმნიშვნელოვანესი. 
აღსანიშნავია, რომ გურიის რეგიონში 
სოფლის მეურნეობის პროექტებით 
ისარგებლა არაერთმა ბენეფიციარმა. 
თუმცა, არსებობს ძალიან დიდი პო-
ტენციალი და სახელმწიფო მზად არის 
მაქსიმალურად შეუწყოს ხელი ყველა 
დაინტერესებულ ადამიანს მიიღოს 
სიკეთეები საქართველოს მთავრობის 
მიერ დაფინანსებული პროგრამები-
დან“,- განაცხადა გარემოს დაცვისა 
და სოფლის მეურნეობის მინისტრის 
მოადგილემ ხატია წილოსანმა.
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9შეხვედრები მოსახლეობასთან

შეხვედრები მოსახლეობასთან
ქარელის მუნიციპალიტეტი
სოფლები ურბნისი, რუისი და ბებნისი

ოზურგეთის მუნიციპალიტეტი
სოფლები ბაილეთი, ნასაკირალი, ჭანიეთი, ლიხაური და მაკვანეთი

ხაშურის მუნიციპალიტეტი ბორჯომის მუნიციპალიტეტი
ლაგოდეხის მუნიციპალიტეტი
სოფლები ლელიანი, აფენი და ჭაბუკიანი

ქარელის მუნიციპალიტეტის სოფლების ურ-
ბნისის, რუისისა და ბებნისის მოსახლეობას 
გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურნეობის 
მინისტრის პირველი მოადგილე გიორგი ხა-
ნიშვილი და შიდა ქართლის რწმუნებული 
გიორგი ხოჯევანიშვილი შეხვდნენ.

შეხვედრებზე ადგილობრივების საჭირო-
ებებზე და სოფლებში არსებულ პრობლე-
მებზე ისაუბრეს.

ყურადღება გამახვილდა ინფრასტრუქტურუ-
ლი, ჯანდაცვის, განათლების, სოციალური 
დაცვისა და სოფლის მეურნეობის პროექტე-
ბის განხორციელების მნიშვნელობაზე.

ცენტრალური, საკანონმდებლო, სამხარეო 
და ადგილობრივი ხელისუფლების წარმო-
მადგენლები მოსახლეობასთან შეხვე-
დრებს მართავენ.

სოფელ ოზურგეთში, ბაილეთსა და ნასაკი-
რალში ხელისუფლების წარმომადგენლე-
ბსა და მოსახლეობას შორის მორიგი შეხ-
ვედრა შედგა, სადაც საუბარი სახელმწიფო 
და მუნიციპალურ პროგრამებს შეეხო. გა-
ნსაკუთრებული ყურადღება ინფრასტრუქ-
ტურის, ჯანდაცვისა და სოფლის მეურნეო-
ბის პროექტებზე გამახვილდა.

ცენტრალური და ადგილობრივი ხელი-

გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურნეო-
ბის მინისტრის პირველი მოადგილე გიორ-
გი ხანიშვილი ხაშურის მუნიციპალიტეტის 
სოფლების მოსახლეობას შეხვდა.
ხელისუფლების წარმომადგენლებმა იმ 
პროექტებზე ისაუბრეს რაც ხაშურის მუ-
ნიციპალიტეტში უნდა განხორციელდეს. 
ხაზი გაესვა სოფლის მხარდაჭერის პროგ-
რამის ეფექტიანობასა და გადაწყვეტილე-
ბის პროცესში მოქალაქეების ჩართულო-
ბის მნიშვნელობას.
ადგილობრივებმა შეხვედრაზე იმ საჭირო-
ებების შესახებ ისაუბრეს, რაც მათთვის 
პრიორიტეტულია.
ხელისუფლების წარმომადგენლების 
თქმით, მსგავსი სახის შეხვედრები მნიშვ-
ნე ლო   ვანია მომავალი წლების დაგეგმვის 
პროცესში რადგან უშუალოდ, მოსახლეო-
ბის მხრიდან იღებენ ზუსტ ინფორმაციას 
კონკრეტული სოფლებისა თუ დასახლების 
საჭიროებების შესახებ.

ბაკურიანისა და დაბა წაღვერის სოფლე-
ბის - მზეთამზესა და ტიმოთესუბნის მოსა-
ხლეობამ ცენტრალური და ადგილობრივი 
ხელისუფლების წარმომადგენლებს სო-
ფლებში არსებული მდგომარეობა და სა-
ჭიროებები გააცნო.

„დაისვა ტყეკაფების დროულად 
გამოყოფის საკითხი, მოსახლეობის 
შეშით მომარაგების მიზნით. ეროვნუ-
ლი სატყეო სააგენტო მაქსიმალურად 
ცდილობს, მოსახლეობას გაუმარტი-
ვოს შეშის მოპოვების პროცედურა, 
რაც რეგიონული სატყეო სამსახურის 
თანამშრომლების დახმარებით, უკვე 
გამოყოფილი ტყეკაფებიდან საშეშე 
მასალის ნებისმიერ დროს გამოტა-
ნის შესაძლებლობაში გამოიხატება“, 
- განაცხადა გარემოს დაცვისა და 
სოფლის მეურნეობის სამინისტროს 
მოადგილემ, იური ნოზაძემ.

ცენტრალური და ადგილობრივი ხელი-
სუფლების წარმომადგენლები ლაგოდეხის 
მუნიციპალიტეტის სოფლების - ლელია-
ნის, აფენისა და ჭაბუკიანის მოსახლეობას 
შეხვდნენ და სოფლებში არსებულ საჭი-
როებებზე ინფორმაცია მიიღეს.

„მოსახლეობას ვესაუბრეთ იმ პროგ-
რამებზე, რომლებსაც სოფლის 
მეურნეობისა და გარემოს დაცვის 
სამინისტრო ახორციელებს. ჩვენი 
მიზანია, რომ უფრო მეტი ბენეფიცი-
არი გვყავდეს და ფერმერებმა უფრო 
აქტიურად ისარგებლონ სოფლის 
მეურნეობის განვითარების მხარდა-
მჭერი პროგრამებით. ლაგოდეხის 
მუნიციპალიტეტში, მელიორაციის მი-
მართულებით, საკმაოდ მნიშვნელო-

ვანი სამუშაოები ჩატარდა. მუნიციპა-
ლიტეტს საკმაოდ დიდი პოტენციალი 
აქვს ეთერზეთოვანი კულტურებისა 
და სასათბურე და სამაცივრო მეურნე-
ობების განვითარების. ჩვენ ვაგრძე-
ლებთ შეხვედრებს მოსახლეობასთან, 
რაც, საბოლოოდ, პოზიტიურ შედეგა-
მდე მიგვიყვანს“, - განაცხადა სოლო-
მონ პავლიაშვილმა.

გარემოს დაცვისა და სოფლის მე-
ურნეობის მინისტრის პირველმა 
მოადგილემ, გიორგი ხანიშვილმა 
ადგილობრივ მოსახლეობას სამი-
ნისტროს მიერ სოფლისა და სოფლის 
განვითარების ხელშეწყობის კუთხით 
შემუშავებული პროექტების შესახებ 
მიაწოდა ინფორმაცია.

ადგილობრივი ხელისუფლების წარმომა-
დგენლებმა ქარელის მუნიციპალიტეტში 
დაგეგმილ პროექტებზე ისაუბრეს. ხაზგას-
მით აღინიშნა, რომ გადაწყვეტილების მი-
ღების პროცესში მოქალაქეთა ჩართულო-
ბა განსაკუთრებით მნიშვნელოვანია.

სუფლების წარმომადგენლები ოზურგეთის 
მუნიციპალიტეტის სოფლების ჭანიეთის, 
ლიხაურის და მაკვანეთის მოსახლეობა-
საც შეხვდნენ. 

შეხვედრაზე გარემოს დაცვისა და 
სოფლის მეურნეობის სამინისტროს 
სოფლის მეურნეობის, სურსათისა და 
სოფლის განვითარების დეპარტამე-
ნტის უფროსმა, თენგიზ კალანდაძემ 
მოსახლეობას სამინისტროს მიერ 
განხორციელებული, მიმდინარე და 
დაგეგმილი სახელმწიფო პროექტები 
და მიღწეული შედეგები გააცნო.
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1998 წლიდან სხვადასხვა პოზიციაზე 
მუშაობს - სპეციალისტიდან სამსა-
ხურის უფროსობამდე. ამბობს, რომ 
ყველა პოზიცია მნიშვნელოვანი იყო, 
თუმცა ყველაზე საპასუხისმგებლოდ, 
დღევანდელი თანამდებობა მიაჩნია. 
ამაყობს საქმით, რომელსაც ემსახუ-
რება, რადგან საქართველოს „სავი-
ზიტო ბარათის“, ბიომრავალფერო-
ვნების, დაცვა უმნიშვნელოვანესია. 
გარემოსდაცვითი ზედამხედველობის 
დეპარტამენტის ბიომრავალფერო-
ვნების კონტროლის სამსახურის 
უფროსი მაია ჩხობაძე გვიამბობს, რა 
ნაბიჯებს დგამს დეპარტამენტი უკა-
ნონო ტყითსარგებლობისა და ბრაკო-
ნიერობის აღკვეთისა და პრევენციის 
მიზნით. 

- ქალბატონო მაია, საინტერესოა, ბი-
ოლოგიით რატომ დაინტერესდით? 

- ყოველთვის მინდოდა მქონოდა ისეთი 
პროფესია, რომელიც დაკავშირებული 
იქნებოდა მზრუნველობასთან. გარკვე-
ული პერიოდი ექიმობაზეც ვოცნებობ-
დი. საბოლოოდ, არჩევანი ბიოლოგო-
ბაზე შევაჩერე. დღეს ჩემი პროფესიით 
ძალიან ვამაყობ, იმ საქმეს ვაკეთებ, 
რაც ძალიან მომწონს - ვიცავ გარემოს, 
ტყის საფარს, ცხოველთა სამყაროს და 
ბედნიერი ვარ, რომ შემიძლია ვიზრუნო 
ისეთ საკითხებზე, რომელიც უმნიშვნე-
ლოვანესია არა მხოლოდ ჩვენი აწმყო-
სთვის, არამედ მომავლისთვისაც. არა-
ფერია იმაზე დიდი ბედნიერება, როცა 
შეგიძლია გადაარჩინო თუნდაც ერთი 
სიცოცხლე, თუნდაც მცირედი წვლილი 
შეიტანო ველური გარემოს შენარჩუნე-
ბაში. 

- პროფესიით ბიოლოგს, რამდენად 
გაგიჭირდათ სამსახურის დაწყება და 
ყველაზე საპასუხისმგებლო პოზიცია 
რომელი იყო? 

- მუშაობა გარემოს დაცვისა და ბუ-
ნებრივი რესურსების სამინისტროში 
1998 წელს, თბილისის სახელმწიფო 
უნივერსიტეტის დამთავრებიდან და-
ახლოებით 3 თვეში დავიწყე. ეტაპო-
ბრივად გავიარე ყველა საფეხური, 

სპეციალისტიდან - სამსახურის უფრო-
სობამდე. ვმუშაობდი საერთო განყო-
ფილებაში, საკადრო რესურსების გა-
ნყოფილებაში, მაღალი ეკოლოგიური 
რისკის მქონე ობიექტების მშენებლო-
ბისა და ოპერირების მონიტორინგის 
ჯგუფში. 2006 წლიდან, სამინისტროს 
ახალი სტრუქტურული ერთეულის, გა-
რემოს დაცვის ინსპექციის თანამშრო-
მელი გახლდით, დღეს კი, სახელმწიფო 
კონტროლი განმახორციელებელ ორ-
განოში - გარემოსდაცვითი ზედამხედ-
ველობის დეპარტამენტში ვმუშაობ. კა-
რიერის ყველა ეტაპი მნიშვნელოვანია, 
თუმცა ყველაზე დიდ პასუხისმგებლო-
ბას ვგრძნობ დღევანდელ პოზიციაზე - 
თანამდებობრივი რანგის მატებასთან 
ერთად, პასუხისმგებლობის გრძნობა 
და ვალდებულებებიც იმატებს. 

- კონკრეტულად რა ფუნქციები ეკის-
რება გარემოსდაცვითი ზედამხედვე-
ლობის დეპარტამენტის ბიომრავალ-
ფეროვნების კონტროლის სამსახურს 
და ყველაზე მნიშვნელოვანი მიმა-
რთულება რომელია? 

- ბიომრავალფეროვნების კონტროლის 
სამსახურის უფროსის მთავარი მოვა-
ლეობაა კოორდინაცია გაუწიოს ბი-
ომრავალფეროვნების სფეროში სა-
ხელმწიფო კონტროლის საკითხებზე 
მომუშავე, მისივე დაქვემდებარებაში 
მყოფი განყოფილებების მუშაობას. 
ბიომრავალფეროვნების კონტროლის 
სფერო მინიმუმ 6 მიმართულებას მო-
იცავს: ტყითსარგებლობის კონტროლი 
და ტყის საფარის დაცვა, ნადირობა 
და ცხოველთა სამყაროს ობიექტებით 
სარგებლობა, თევზჭერა, არამერქნუ-
ლი რესურსით სარგებლობა, ცოცხალი 
გენმოდიფიცირებული ორგანიზმე-
ბის კონტროლი და CITES დადგენილი 
მოთხოვნების სახელმწიფო კონტრო-
ლი. ბიომრავალფეროვნების კონტრო-
ლის სამსახური თითქმის ყველა ამ მი-
მართულებით მიღებულ მნიშვნელოვან 
გადაწყვეტილებებშია ჩართული; ასევე, 
უმნიშვნელოვანესია სამსახურის მიერ 
დაგეგმილი და ჩატარებული რეგული-
რების ობიექტების ინსპექტირებები, 

რომლის მთავარი მიზანია დარღვევა-
თა პრევენცია.

- წლების დაკვირვებით, ყველაზე 
ხშირი სამართალდარღვევა რომელ 
მიმართულებაში იკვეთება?

- ყველაზე მეტი სამართალდარღვევა ხე-
ტყის უკანონო მოპოვება-ტრანსპორტი-
რების მიმართულებით იკვეთება. 

- ამ ფონზე, გასაკვირი არ არის, 
რომ გარემოსდაცვითი ზედამხედ-
ველობის სამინისტროს მიერ, სა-
ქართველოს ტყის ფონდის დაცვის 
მიზნით, რამდენიმე საკანონმდებლო 
ცვლილება მოხდა. უკვე შეგვიძლია 
დარწმუნებით ვთქვათ, რომ ამ სია-
ხლეებმა სასურველი შედეგი გამოი-
ღო? 

- რა თქმა უნდა. გარემოსდაცვითი ზე-
დამხედველობის დეპარტამენტის ინი-
ცირებით, არაერთი საკანონმდებლო 
ცვლილება მომზადდა. მაგალითად, გა-
მკაცრდა გარემოსდაცვითი კანონმდებ-
ლობის დარღვევაზე პასუხისმგებლობა 
და მრგვალი ხე-ტყის გადამამუშავე-
ბელი საამქროებისადმი მოთხოვნები; 
გაუმჯობესდა ხე-ტყისა და მისი პირ-
ველადი გადამუშავების პროდუქტის 
მიკვლევადობის მექანიზმები. ასევე, 
გამკაცრდა მოთხოვნები ხე-ტყის უკა-
ნონოდ გაჩეხვაზე, ტრანსპორტირების 
წესების დარღვევაზე, წითელი ნუსხით 
დაცული მცენარეების უკანონოდ გაჩე-
ხვაზე.

ზოგადად, ტყის კონტროლის გაუმჯობესე-
ბის მიზნით, გარემოსდაცვითი ზედამხედ-
ველობის დეპარტამენტის შესაძლებლო-
ბების გაძლიერება უმნიშვნელოვანესი და 
გარდაუვალი აუცილებლობაა. ვმუშაობთ 
იმაზეც, რომ დაინერგოს თანამედროვე 
ტექნოლოგიებზე დაფუძნებული კონტრო-
ლის საშუალებები, რაც უფრო მეტად გაა-
ადვილებს ტყის ტერიტორიის კონტროლს.

- საინტერესოა, რა ინტენსივობით 
აკონტროლებს დეპარტამენტი ხე-
ტყის ლიცენზიანტებს? 

- ხე-ტყის დამზადების სპეციალური ლი-
ცენზიის მფლობელები მოწმდებიან 
როგორც გეგმიურად, ასევე არაგეგმიუ-
რად - შემოსული შეტყობინებების სა-
ფუძველზე. გამოვლენილ დარღვევებზე 
ტარდება შესაბამისი რეაგირება. თუ 
ლიცენზიის გაუქმების საფუძვლები არ-
სებობს, დეპარტამენტი, მოქმედი კანო-
ნმდებლობის შესაბამისად, ლიცენზიის 
გამცემთან, ლიცენზიის გაუქმების პრო-
ცედურების დაწყების თაობაზე საკითხს 
აყენებს. ლიცენზიის მფლობელების 
შემოწმებისას, უმნიშვნელოვანესია 
გაირკვეს, რამდენად ზედმიწევნით ას-
რულებს ლიცენზიანტი სალიცენზიო 
პირობებით ნაკისრ ვალდებულებებს, 
რამდენად სწორად იცავს სალიცენზიო 
ფართობს უკანონო სარგებლობისგან 
და იცავს თუ არა ტყითსარგებლობის 
მოთხოვნებსა და რეგულაციებს. დეპა-
რტამენტი, ფინანსთა სამინისტროსთან 
და სამსახურთან რესურსების მართვის 
ელექტრონული სისტემის ელექტრონუ-
ლი ზედნადების სისტემასთან ინტეგ-
რირების მიზნით თანამშრომლობს. 

ინტერვიუ ბიომრავალფეროვნების კონტროლის 
სამსახურის უფროსთან , მაია ჩხობაძესთან

მაია ჩხობაძე: „უკანონო ტყითსარგებლობისა და ბრაკონიერობის 
აღკვეთის მიზნით, გარემოსდაცვითი ზედამხედველობის დეპარტა-
მენტმა კონტროლი გაამკაცრა“

- გარემოსდაცვითი ზედამხედველო-
ბის დეპარტამენტის ინიცირებით, გა-
მკაცრდა ნადირობისა და თევზჭერის 
კონტროლიც. შედეგად, სამართალდა-
რღვევების რაოდენობამ იკლო?

- დიახ, ნადირობისა და თევზჭერის კო-
ნტროლის ეფექტიანობის გაზრდის კუ-
თხით დეპარტამენტის მიერ არაერთი 
ცვლილება იქნა ინიცირებული საკა-
ნონმდებლო ნორმატიულ აქტებში. გა-
მკაცრდა და დაიხვეწა ნადირობისა და 
თევზჭერის სანქციები და კანონაღსრუ-
ლების მექანიზმები. შედეგი უკვე სახე-
ზეა - სამართალდარღვევათა დინამიკა 
კლებადია! ასევე, აღსანიშნავია, რომ 
მომზადდა წინადადებები, საქართვე-
ლოს სისხლის სამართლის კოდექსში 
ცვლილებების შესახებ, რომლის მი-
ზანია ელექტროდენით, ელექტრო-
შოკის აპარატით განხორციელებული 
თევზჭერა დაკვალიფიცირდეს სის-
ხლის სამართლებრივ დანაშაულად; 
ადმინისტრაციულ სამართალდარღვე-
ვათა კოდექსის ზოგიერთ მუხლზე კი, 
ადმინისტრაციული სახდელის ზომად, 
შემოღებულ იქნას გამასწორებელი სა-
მუშაოები და ადმინისტრაციული პატი-
მრობა. 

- კიდევ ერთი მნიშვნელოვანი სა-
კითხი, გენმოდიფიცირებული პრო-
დუქტების კონტროლია. გავრცელე-
ბული ინფორმაციით, დეპარტამენტი 
რეგულირების ობიექტებს ამ ეტაპზეც 
ამოწმებს. საბოლოო სურათის მისა-
ღებად, როდის იქნება შედეგები და 
თქვენ, როგორც კონტროლის სამსა-
ხურის უფროსს, რა მოლოდინი გაქვთ?

- მოგეხსენებათ, 2014 წლის 18 სექტე-
მბერს პარლამენტმა მიიღო კანონი 
„ცოცხალი გენმოდიფიცირებული ორ-
განიზმების შესახებ“. ამ კანონის თა-
ნახმად, საქართველოს ტერიტორია 
ცოცხალი გენმოდიფიცირებული ორგა-
ნიზმებისაგან თავისუფალ ზონად არის 
გამოცხადებული. შესაბამისად, აკრძა-
ლულია ნებისმიერი ცოცხალი გენმო-
დიფიცირებული ორგანიზმის გარემოში 
ინტროდუქცია. აღნიშნული ფაქტის გა-
მოვლენის შემთხვევაში დგება პირის 
სისხლის სამართლის პასუხისმგებლო-
ბის საკითხი. დღეის მდგომარეობით, 
დეპარტამენტის მიერ შემოწმებულია 
177 რეგულირების ობიექტი - სასოფლო-
-სამეურნეო დანიშნულების ნაკვეთი და 
საბედნიეროდ, არც ერთი შემოწმებით 
არ გამოვლენილა გენმოდიფიცირე-
ბული ორგანიზმის გარემოში ინტრო-
დუქციის ფაქტი. 2019 წელს დაგეგმილი 
გვაქვს 20 ობიექტის შემოწმება. 

დეპარატმენტი ასევე აკონტროლებს ცო-
ცხალი გენმოდიფიცირებული ორგანიზმე-
ბის გამოყენების სფეროში საქმიანობის 
წესების დარღვევის, ცოცხალი გენმოდი-
ფიცირებული ორგანიზმების ტრანსპო-
რტირების უსაფრთხოების პირობებს. შე-
მიძლია დანამდვილებით ვთქვა, რომ ამ 
და სხვა ყველა მიმართულებით, გარემო-
სდაცვითი ზედამხედველობის დეპარტა-
მენტი, აქტიურად და ეფექტიანად მუშაობს. 
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გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურნე-
ობის სამინისტროს მიერ შემუშავებული 
პოლიტიკის შესაბამისად, დაცული ტერი-
ტორიების სააგენტო განაგრძობს ქვეყა-
ნაში ეკოტურიზმის განვითარებას. 

ვიზიტორებს განსაკუთრებული სიახლეები 
დახვდებათ სათაფლიაში, სადაც სრულად 
განახლდა იურული პარკი და დამონტაჟ-
და დინოზავრების ახალი, თანამედროვე 
ინტერაქციული მულაჟები. ტერიტორია-
ზე დაწყებული დამატებითი ტურისტული 
ბილიკების პროექტირება. ასევე, იგეგმე-
ბა მღვიმის განათების სისტემის შეცვლა; 
დაწყებულია სასტუმროს რეაბილიტაცია, 
რომელიც სულ მალე ვიზიტორებისთვის 
გაიხსნება. 

უახლესი სტანდარტების შესაბამისი, თა-

ნამედროვე განათების სისტემის მონტაჟი 
მიმდინარეობს საქართველოს ყველაზე 
პოპულარულ დაცულ ტერიტორიაზე - პრო-
მეთეს მღვიმეში.

მნიშვნელოვანი სიახლე ელით ბორჯომ-
ხა რაგაულის ეროვნული პარკის ვიზიტო-
რებსაც. უკვე დაიწყო პარკის ვიზიტორთა 
ცენტრის სრული რეაბილიტაცია. რემო-
ნტის შემდეგ, ეროვნულ პარკს, თანამე-
დროვე სტანდარტების შესაბამისი, უახლე-
სი, ინტერაქციული ცენტრი ექნება. 

ეკოტურისტული კოტეჯების მშენებლობა 
და ბილიკების მოწყობა მიმდინარეობს 
ვაშლოვანის ეროვნულ პარკშიც, არწივის 
ხეობაში. 

დაცული ტერიტორიების განვითარებას 
დიდი წვლილი შეაქვს ეკონომიკის განვი-

თარებაში. ეკოტურისტული პროდუქტის წა-
რმოება ხელს უწყობს ტურიზმის მდგრადი 
განვითარების ერთ-ერთი კომპონენტის - 
ადგილობრივი მოსახლეობის ჩართულობის 
გაძლიერებას, რაც გამოიხატება დაცული 
ტერიტორიების მიმდებარედ ტურისტული 
ინფრასტრუქტურის, საოჯახო სასტუმროე-
ბის, კვების ობიექტების, სატრანსპორტო 
საშუალებებისა და ტურიზმის სექტორში ჩა-
რთული ადგილობრივი მოსახლეობის (ცხე-
ნების გამქირავებლები, გიდები, ადგილო-
ბრივი საოჯახო სასტუმროს მეპატრონეები, 
სატრანსპორტო საშუალებების მეპატრონე-
ები) რაოდენობის ზრდაში. 

ადგილობრივი მოსახლეობის მდგრადი 
განვითარების პროცესებში ჩართულობის 
ნათელი მაგალითია მარტვილის კანიონი 
და მტირალას ეროვნული პარკი. 

მარტვილის კანიონზე დაცული ტერიტო-
რიების ვიზიტორთა ცენტრის აშენების 
და ინფრასტრუქტურის მოწყობის შედე-
გად ტურიზმი გახდა უსაფრთხო, გაიზა-

რდა ვიზიტორთა რაოდენობა, ტერიტორი-
ის მიმდებარედ შეიქმნა ახალი სამუშაო 
ადგილები. კანიონში და მის მიმდება-
რედ, დასაქმებულთა რაოდენობა 50-დან 
120-მდე გაიზარდა. მუნიციპალიტეტში 
მნიშვნელოვნად გაიზარდა საოჯახო სა-
სტუმროების რაოდენობა. 2016 წლამდე 
ადგილზე სულ 10 სასტუმრო ფუნქციონი-
რებდა. დღეს მათი რიცხვი 25-ია. 1-დან 
5-მდე გაიზარდა კვების ობიექტების რაო-
დენობა.

მტირალას ეროვნული პარკის დაარსების 
შემდეგ, სოფელ ჩაქვისთავში გაუმჯობე-
სდა მოსახლეობის სოციალურ-ეკონომი-
კური მდგომარეობა: შეიქმნა საოჯახო სა-
სტუმროები, განვითარდა მეფუტკრეობა, 
გაიხსნა თაფლის მაღაზია, მოეწყო მცირე 
ზომის ტურისტული ობიექტები.

მტირალას ეროვნული პარკის ირგვლივ 
ტურიზმის მიმართულებით, დღეისათვის, 
დასაქმებულია 153 ადგილობრივი.

საქართველოს ყველაზე პოპულარულ და-
ცულ ტერიტორიაზე - პრომეთეს მღვიმეში 
განათების სისტემის სრული რეაბილიტა-
ცია განხორციელდა. ჩატარებული სამუშა-
ოები დაცული ტერიტორიების სააგენტოს 

თავმჯდომარემ, ვალერიან მჭედლიძემ 
დაათვალიერა. 

გარემოს დაცვისა და სოფლის მეურნე-
ობის სამინისტროს მიერ შემუშავებული 

პოლიტიკის შესაბამისად, დაცული ტერი-
ტორიების სააგენტო აგრძელებს ქვეყანა-
ში ეკოტურიზმის განვითარებას. პრომეთეს 
მღვიმეში უახლესი სტანდარტების შესა-
ბამისი, თანამედროვე სისტემა დაყენდა, 
შეიცვალა ნათურებიც. ახალი განათება მე-
ტად ეფექტურს ხდის ვიზიტორების მღვი-
მეში მოგზაურობას და ზიანს არ აყენებს 
მღვიმის უნიკალურ ინფრასტრუქტურას. 

საქართველოს ბიუჯეტიდან 1 200 000 ლარი 
დაიხარჯა განათების სისტემის მონტაჟზე. 
სამუშაოები გერმანელი ექსპერტების ჩა-
რთულობით განხორციელდა. 

პრომეთეს მღვიმე მსოფლიოს მასშტაბით 
გამორჩეული სილამაზის ბუნების ძეგლია. 
მისი ასაკი დაახლოებით, 60-70 მილიონი 
წელია. სტალაქტიდებისა და სტალაგმი-
ტების გასაოცარი ნაღვენთი ფორმებით 
მორთული ეს კარსტული მღვიმე, კიდევ 
ერთხელ დაგარწმუნებთ ბუნების უსა-
ზღვრო შესაძლებლობებში და გამოგზაუ-
რებთ ზღაპრულ სამყაროში.

პრომეთეს მღვიმე მდებარეობს წყალტუ-
ბოს მუნიციპალიტეტის სოფელ ყუმისთა-
ვში, მდინარე ყუმის აუზში. მღვიმეში 
აღმოჩენილია 22 დარბაზი, საიდანაც ტუ-
რისტებისთვის, ამ ეტაპზე, 6 დარბაზია გა-

ხსნილი. მღვიმეში შესაძლებელია 1420 მე-
ტრი სიგრძის ბილიკის გავლა, დარბაზების 
დათვალიერება და მდინარის გამდინარე 
ნაკადზე სანაოსნო ტურით გასეირნება. 
მღვიმეს ყოველწლიურად 200 000-მდე ვი-
ზიტორი სტუმრობს. 

პრომეთეს მღვიმეში უხვად შეხვდებით ბუ-
ნების ნამდვილ შედევრებს - სტალაქტი-
დებსა და სტალაგმიტებს, რომელთა ულა-
მაზესი ნაღვენთი ფორმები ზღაპრული 
გარემოს შთაბეჭდილებას ტოვებს მნახ-
ველებში. ასევე, მღვიმეში გადაადგილე-
ბისას, წინ გელოდებათ „გაქვავებული 
ჩანჩქერები,“ „ჩამოკიდებული ქვის ფარდე-
ბი,“ ჰელიქტიდები, კალციტის ნაღვენთები 
და სხვა ორგანული ნაფენები.

დაცულ ტერიტორიებზე ეკოტურიზმის 
განვითარების მიზნით, მასშტაბური 
ინფრასტრუქტურული პროექტები ხორციელდება

პრომეთეს მღვიმეში ახალი 
განათების სისტემა დამონტაჟდა
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ყოველთვის ფიქრობდნენ სოფლის 
მეურნეობის სფეროში საქმიანობის 
დაწყებას, თუმცა ვერ რისკავდნენ. სა-
ხელწმიფოს მიერ დარგის სხვადასხვა 
მიმართულებით აქტიურმა მხარდა-
ჭერამ, გამბედაობა შემატა და 2018 
წლის იანვარში, ხუთმა ახალგაზრდამ 
სასოფლო-სამეურნეო კოოპერატივი 
„ახალგაზრდა ფერმერი“ ჩამოაყალი-
ბა. კოოპერატივის ერთ-ერთი მეპაიე 
და დამფუძნებელი გელა ცისკაძე 
აღნიშნავს, რომ სახელმწიფოს მხა-
რდაჭერით ისარგებლეს და ააშენეს 
მესაქონლეობის ფერმა. ფერმაში 
განხორციელდა ჯამში 155 000 ლარის 
ინვესტიცია, აქედან 60 000 ლარი 
პროგრამის „ახალგაზრდა მეწარმე“ 
ფარგლებში, გრანტის სახით მიიღეს, 
ხოლო დარჩენილი თანხისთვის შეღა-
ვათიანი აგროკრედიტის პროექტით 
ისარგებლეს. 

ქარელის მუნიციპალიტეტის სოფელ ქვე-
ნატკოცაში, მესაქონლეობის ახალმა ფერ-
მამ ფუნქციონირება 2019 წლის დასაწყისში 
დაიწყო. როგორც გელა ცისკაძე აღნიშნავს, 
მისთვის განსაკუთრებულად საამაყოა, რომ 
კოოპერატივის 5 წევრიდან 3 გოგონაა. 

მესაქონლეობის ფერმის შექმნა, ბაზარზე 
ნედლ რძეზე არსებულმა მაღალმა მოთხო-
ვნამ გადააწყვეტინათ. ნიდერლანდები-
დან ჩამოიყვანეს ჰოლშტეინის ჯიშის 50 
სული საქონელი. აღნიშნული ჯიში მაღალი 
წველადობით (დღეში დაახლოებით 25-27 
ლიტრი) გამოირჩევა. გელა ცისკაძის გა-
ნცხადებით, ფერმა სრული დატვირთვით 
ჯერ არ მუშაობს. ახლო მომავალში გეგმა-
ვენ საქონლის რაოდენობის 200 სულამდე 
გაზრდას. ამ ეტაპზე, ფერმაში 4 ადგილობ-
რივია დასაქმებული. 

„ახალგაზრდა ფერმერის“ დამფუძნებლები 
სიამაყით აღნიშნავენ, რომ ხელშეკრულე-
ბა გააფორმეს ერთ-ერთ უმსხივლეს რძის 
პროდუქტების მწარმოებელ კომპანია-
სთან, რომელიც მთლიანად ყიდულობს 

კომპანიამ „თეთრი ფერმა“ 200 სული 
ჰოლშტეინის ჯიშის საქონელი უკვე 
ჩამიყვანა და სიღნაღის მუნიციპა-
ლიტეტის სოფელ ქვემო ბოდბეში, 
მეცხოველეობის თანამედროვე ფერ-
მამ ფუნქციონირება ოფიციალურად 
დაიწყო. ფერმაში მაღალპროდუქტიუ-
ლი საქონელის ჩამოყვანა ნოემბერში 
დასრულდება. შესაბამისად, კომპანია 
„თეთრი ფერმა“ ბაზარზე პროდუქციის 
(ნედლი რძე) მიწოდებას ეტაპობრი-
ვად გაზრდის.

კომპანია, დამატებით 220 სული ჰოლშტე-
ინის ჯიშის საქონელის შემოყვანას ოქტო-
მბერში გეგმავს. მომავალი წლის იანვრი-
დან, ფერმა სრული დატვირთვით მუშაობას 
და რძის გადამამუშავებელ კომპანიებთან 
აქტიურ თანამშრომლობას დაიწყებს. 

საქონლის შესყიდვის მიზნით, შპს „თეთრმა 
ფერმამ“ შეღავათიანი აგროკრედიტით ისა-
რგებლა და სესხის სახით, 1 500 000 ლარი 
აიღო. კომპანიამ საქონელი გერმანული 
სასოფლო-სამეურნეო კოოპერატივიდან 
„მასტერ რინდი“ ჩამოიყვანა. როგორც „თე-
თრი ფერმის“ წარმომადგენლები აღნიშ-
ნავენ, საქონელი განსაკუთრებით ჯიშიანი 
გამოდგა. წლის და სამი თვის ასაკში, საქო-
ნელის წონა 600 კილოგრამს აღწევს, ხოლო 
ახლადმოგებული ფურების უმრავლესობის 
წველადობამ, კომბინირებული საკვების მი-
ღების გარეშე, 32 ლიტრი შეადგინა.

„თეთრი ფერმა“ ჰოლანდიური ინვესტიციით 
შეიქმნა. ფერმის ქართველი დირექტორი 
დიმიტრი ბანკანაშვილი აღნიშნავს, რომ ამ 
დროისთვის, ფერმაში არაერთი ინოვაციუ-
რი ტექნოლოგია უკვე დანერგილია. მომა-
ვლი წლისთვის, კიდევ უფრო მეტი სიახლის 

კოოპერატივმა „ახალგაზრდა ფერმერი“ ქარელის 
მუნიციპალიტეტში მესაქონლეობის ფერმა ააშენა

სიღნაღის მუნიციპალიტეტში ინოვაციური ტექნოლოგიებით 
აღჭურვილი მესაქონლეობის ფერმა ფუნქციონირებს

კოოპერატივის მიერ წარმოებულ რძეს. 
უნდა აღინიშნოს, რომ კომპანია სხვა მიმა-
რთულებითაც მხარში უდგას ახალგაზრდე-
ბს. პროდუქციის სათანადო პირობებში 
შენახვის უზრუნველყოფისთვის, აღნიშნუ-
ლმა კომპანიამ კოოპერატივს შემრევი მა-
ცივარი შეუძინა.

როგორც ახალგაზრდა ფერმერი გელა 
ცისკაძე აღნიშნავს, რძის ხარისხს და სა-
გემოვნო თვისებებს საქონლის ჯიშთან 
ერთად, საკვებიც მნიშვნელოვნად განაპი-
რობებს. ამიტომ, ახალგაზრდებმა სოფელ 
ქვენატკოცაში ადგილობრივებისგან სახნა-
ვ-სათესი ფართობები იქირავეს და თავად 
მოყავთ ნედლეული, რისგანაც ხარისხიან 
კომბინირებულ საკვებს ამზადებენ. 

სახელმწიფო პროგრამა „ახალგაზრდა 
ფერმერი“, რომლის ფარგლებში ახალგა-
ზრდებმა გრანტით ისარგებლეს, საქა-
რთველოში ბიზნესი წარმოების დასაწყე-
ბად, საქართველოს მოქალაქეობის მქონე 
ახალგაზრდებისთვის არის განკუთვნილი. 

პროგრამას ,,სოფლისა და სოფლის მეურ-
ნეობის განვითარები სააგენტო“ დანიის 
საერთაშორისო განვითარების სააგენტოს 
(DANIDA) დაფინანსებით ახორციელებს.

შემოტანას გეგმავენ.

 „ამ დროისთვის უკვე გვაქვს იტალიური 
დანადგარი, რომლითაც საქონლის ნაკე-
ლის და შარდის განცალკევებას ვაკეთებთ. 
ამ პროცესის შემდეგ, ჩვენ შეგვიძლია მი-
ვიღოთ ბიოსასუქი, რომელიც მსოფლიოში 
ძალიან მოთხოვნადია. ამასთან, ჩვენ ვნე-
რგავთ „ბოლუს სისტემას“. ეს არის ციფრული 
მოწყობილობა, რომელიც მაგრდება საქონ-
ლის სხეულზე და მისი მეშვეობით, საქონ-
ლის შესახებს სხვადასხვა ინფორმაციის 
(დაავადებები, მაკეობა და ა.შ) სრულყოფი-
ლად მიღებაა შესაძლებელი. საგულისხმოა 
ის ფაქტი, რომ აღნიშნული ტექნოლოგიით, 
საქონლის დაავადების შესახებ ინფორმა-
ციას სიმპტომების გამოვლენამდე ვიღებთ, 
რაც დაავადების პრევენციაში გვეხმარება. 
ჩვენ ასევე დანერგილი გვაქვს პროგრამული 
უზრუნველყოფა „ქაუ ქონექთ“, რაც საშუალე-
ბას გვაძლევს კომპიუტერული გათვლებით, 
მაღალი სიზუსტით შევადგინოთ საკვები რა-
ციონი ისე, რომ საქონლის მაღალპროდუქ-
ტიულობა მუდმივად შენარჩუნებული იყოს. 
ეს ინოვაციური ტექნოლოგიები იმდენად 
მარტივი და მოსახერხებელია, რომ ფაქტო-
ბრივად ყველა მნიშვნელოვანი დეტალის 
შესახებ სრული ინფორმაცის მიღება სმა-
რტფონში შეტყობინების სახით შეგვიძლია“, 
- აღნიშნავს დიმიტრი ბანკანაშვილი.

„თეთრ ფერმის“ დირექტორი მიიჩნევს, რომ 
ინოვაციური ტექნოლოგიების დანერგვის გა-
რეშე, თანამედრევე ფერმების განვითარება 
ძალიან ძნელია. კომპანია მზადყოფნას გა-
მოთქვამს, ამ კუთხით დამწყებ ფერმერებს 
დაეხმაროს და ფერმაში დანერგილი ყველა 
ინოვაციური ტექნოლოგიის შესახებ ცოდნა 
და გამოცდილება გაუზიაროს.



საქართველო, თბილისი, 0159, მარშალ გელოვანის გამზ. N6. ელ-ფოსტა: INFO@MEPA.GOV.GE  ცხელი ხაზი (+995 32) 247 01 01; 1501

13წარმატების ისტორიები

სოფელ ცხარამუხაში კომბინირებული საკვების
წარმოება დაიწყო

ახალგაზრდა მეწარმის, თეონა ღონღაძის 
მესაქონლეობის ფერმა სოფელ ხორნაბუჯში

ლუკა ბეგიაშვილის ღვინის მარანი სოფელ ანაგაში

ახალგაზრდა მეღვინემ მცხეთის მუნიციპალიტეტში ღვინის
მარანი „ჯორჯინო“ ააშენა

პროფესიით ინჟინერ-მშენებელი შავლეგ 
მჭედლიძე, პროფესიული განათლების მიღე-
ბის შემდეგ, ოჯახის წევრებთან ერთად, სამ-
შენებლო მასალების წარმოება-გადამუშავე-
ბის ბიზნესში იყო ჩართული. ბავშვობიდან 
სურვილი ჰქონდა სოფლის მეურნეობის სფე-
როში დასაქმებულიყო, თუმცა გარკვეული 
მიზეზების გამო ვერ ახერხებდა. 2016 წელს, 
მეგობრებისგან შეიტყო სახელმწოფო პროგ-
რამის „შეღავათიანი აგროკრედიტის“ შესა-
ხებ. ბევრი არ უფიქრია, ჩაერთო პროექტში 
და ხაშურის მუნიციპალიტეტში, მშობლიურ 
სოფელ ცხრამუხაში კომბინირებული საკვე-
ბის საწარმო ააშენა. საწარმო მთლიანად 
ადგილობრივ ნედლეულზე მუშაობს და თვე-
ში 20 ტონა კომბინირებულ საკვებს აწარმო-
ებს. წარმოებული პროდუქციით მარაგდება 
როგორც ადგილობრივ მეცხოველეობის და 
მეფრინველეობის ფერმები, ასევე ქვეყნის 
მასშტაბით არსებული შესაბამისი სავაჭრო 
ობიექტები.

2019 წელს, შავლეგ მჭედლიძემ ასევე, „შეღა-
ვათიანი აგროკრედიტის“ პროექტის დახმა-
რებით, ახალი საწარმოო ხაზი შეიძინა და ბა-

ზარზე ახალი პროდუქტი გამოუშვა. როგორც 
შავლეგ მჭედლიძე აღნიშნავს, მისი საწარმო 
ქვეყნის მასშტაბით ერთადერთია, რომელიც 
საკალმახე მეურნეობებისთვის კომბინი-
რებულ საკვებს, ე. წ. „სანმარის“ ამზადებს. 
წარმოებული პროდუქცია, რეგულარულად 
გადის ლაბორატორიულ შემოწმებას, რაც 
საშუალებას აძლევს ქართული წარმოების 
თევზის საკვებს იმპორტირებულ ანალოგებს 
კონკურენცია გაუწიოს, როგორც ხარისხის, 
ასევე ფასის კუთხით. ბაზარზე პროდუქცი-
აზე მზარდი მოთხოვნის და სამომავლოდ, 
პროდუქციის ექსპორტზე გატანის მიზნით, 
მეწარმე შავლეგ მჭედლიძე უახლოეს პერი-
ოდში დამატებითი საწარმოო ხაზის შეძენას 
ფიქრობს. 

„ჩვენი კომპანიის, შპს „მარიამის“ მიერ წა-
რმოებული კომბინირებული საკვები 100 
%-ით ადგილობრივი ნედლეულით მზადდება. 
ეს, განაპირობებს მის მაღალ ხარისხს და და-
ბალ ფასს. ამ ეტაპზე, საწარმოში მუდმივად 
6 ადგილობრივი მცხოვრებია დასაქმებული, 
თუმცა საწარმოო სიმძლავრეების გაფართო-
ებასთან ერთად, დასაქმებულთა რაოდენო-
ბაც გაიზრდება“, - აცხადებს შავლეგ მჭედ-
ლიძე.

როგორც მეწარმე აღნიშნავს, მნიშვნელო-
ვანი და სასიხარულოა, რომ ადგილობრივი, 
ქართული პროდუქცია ბაზარზე სულ უფრო 
დიდ კონკურენციას უწევს იმპორტირებულ 
ანალოგებს. ეს კი, დამატებითი სტიმულია ქა-
რთული წარმოებისა და ქვეყნის ეკონომიკის 
განვითარებისთვის.

საქართველოში, მესაქონლეობა სოფლის 
მეურნეობის ერთ-ერთი უმნიშვნელოვანესი 
დარგია, რომელშიც სოფლად მცხოვრები მო-
სახლეობის დიდი ნაწილია ჩართული. აღნიშ-
ნული დარგის განვითარების მიზნით, სახელ-
მწიფო და დონორი ორგანიზაციები არაერთ 
პროგრამას ახორციელებენ. ერთ-ერთი ასე-
თი პროგრამაა „ახალგაზრდა ფერმერი“.

პროგრამის ბენეფიციარი, პროფესიით ფი-
ლოლოგი თეონა ღონღაძე 34 წლისაა. თეო-
ნას სოფლის მეურნეობის სფეროში მუშაო-
ბის და ფერმის მართვის გამოცდილება არ 
ჰქონდა, თუმცა ადგილობრივ ბაზარზე ნედლ 
რძეზე არსებული მოთხოვნის გათვალისწი-
ნებით და მეუღლის გარკვეული გამოცდილე-
ბის იმედად, გადაწყვიტა მესაქონლეობის 
ფერმა მოეწყო. 2018 წელს, თეონამ განაცხა-
დი შეიტანა და პროგრამის „ახალგაზრდა 
მეწარმე“ ფარგლებში, 60 000 ლარის ოდენო-
ბით გრანტი მიიღო. ფერმის ასაშენებლად 

სიღნაღის მუნიციპალიტეტის სოფელი ხორ-
ნაბუჯი შეარჩია. 

2019 წლის მარტში, გრანტის სახით მიღებული 
თანხით, ჰოლშტეინის ჯიშის 23 სული მაკე სა-
ქონელი, ახალგაზრდა ფერმერმა ესტონეთში 
შეიძინა. ამ ეტაპზე, საქონლის წველადობა 
დღეში 25-30 ლიტრს შეადგენს. ფერმას გაა-
ჩნია საწველი დარბაზი და ნედლი რძის შე-
სანახი მაცივარი. ფერმაში წარმოებულ რძეს, 
გაფორმებული ხელშეკრულების საფუძველ-
ზე, სრულად ყიდულობს რძის გადამამუშავე-
ბელი ერთ-ერთი მსხვილი კომპანია.

მესაქონლეობის ფერმაში მუდმივად მუშა-
ობს 4 ადამიანი. სეზონურად, საკვების მომა-
რაგების პერიოდში, დამატებით დასაქმებუ-
ლია 20 ადგილობრივი მცხოვრები. ფერმას 
ემსახურება ვეტერინარიც. 

ფერმის მართვაში ჩართულია თეონას მთე-
ლი ოჯახი, მეუღლე და შვილები. როგორც 
ახალგაზრდა მეწარმე აღნიშნავს, ბიზნესის 
დაწყებამდეც და ახლაც, მუდმივად მონაწი-
ლეობს სხვადასხვა ტრენინგებსა და სწავლე-
ბებში, რაც ეხმარება უკეთ შეძლოს ფერმის 
მართვა და განვითარება. სამომავლოდ, თეო-
ნა გეგმავს შეიძინოს საქონელი, დამატებითი 
დანადგარები და აღჭურვილობა. ფერმერი 
აპირებს საქონლის მაღალი ხარისხის საკვე-
ბის წარმოების ადგილზე დაწყებას.

26 წლის ლუკა ბეგიაშვილი პროფესიით 
პოლიტოლოგია და თბილისში, ერთ-ერთ 
ბიზნესსაკონსულტაციო კომპანიაში საქ-
მიანობს. დაახლოებით 4 წლის წინ, ლუკა 
ტურისტულ გიდად მუშაობდა და ხშირად 
უწევდა ტურისტებთან ერთად საოჯახო 
მარნების დათვალიერება. სწორედ ამ პე-
რიოდში, ის ღვინის წარმოებით დაინტე-
რესდა. ლუკა მიხვდა, რომ მეღვინეობა 
საინტერესო და ბიზნესის კუთხით, პერ-
სპექტიული სფერო იყო. 

პირველ რიგში, მომავალმა მეღვინემ სპე-
ციალიზებული სწავლების კურსი გაიარა 
და დარგის შესახებს შესაბამისი თეორიუ-
ლი ცოდნა მიიღო. პარალელურად, აქტიუ-
რად მუშაობდა ბიზნესიდეის სრულყოფაზე. 
ლუკამ მეგობრისგან შეიტყო სახელმწიფო 
პროგრამის „ახალგაზრდა მეწარმე“ შესა-
ხებ და მიხვდა, რომ პროექტი იდეის გა-
ნხორციელების რეალურ შესაძლებლობას 
აძლევდა. 

პროექტის ფარგლებში მიღებული გრა-
ნტით, ლუკა ბეგიაშვილმა ღვინის მარ-
ნისთვის საჭირო დანადგარები (უჟანგავი 
ფოლადის რეზერვუარები, საწნეხი, ჩამო-
სახმელი დანადგარები და ა.შ) შეიძინა. 
საკუთარი თანხით უზრუნველყო სოფელ 
ანაგში მდებარე ძველი შენობის რეკონსტ-
რუქცია და ღვინის მარნის მოწყობა, შეიძი-
ნა ბოთლები და საცობები. ახლო მომავა-
ლში, ღვინის ხარისხის კონტროლისთვის, 
ახალგაზრდა მეწარმე მცირე ლაბორატო-
რიის მოწყობასაც გეგმავს.

დღეისათვის, ლუკა ბეგიაშვილი 2 სახის 
ღვინოს - საფერავს და რქაწითელს აწა-
რმოებს, რისთვისაც საკუთარ ვენახში 
მოყვანილ ყურძენს იყენებს. ახალგაზრდა 
მეღვინის ოჯახს დაახლოებით, 10 ჰა ფა-
რთობზე საფერავის, ხოლო 1 ჰა-ზე რქა-
წითელის ჯიშის ყურძენი აქვს გაშენებუ-
ლი. საკუთარი ვენახი საშუალებას აძლევს 
ფერმერს აკონტროლოს ნედლეულის ხა-
რისხი, რაც კარგი ღვინის წარმოებისთვის 
ერთ-ერთი მთავარი წინაპირობაა.

ლუკა ბეგიაშვილის ღვინო სახელწოდებით 
„ანაგური“ გაიყიდება, როგორც ღვინის მაღა-
ზიებში, ასევე ადგილზე, მარანში. გამომდი-
ნარე იქიდან, რომ ლუკას მარანი ტურისტულ 
ქალაქთან, სიღნაღთან ახლოს მდებარეობს, 
ფიქრობს, რომ ტურისტების მოზიდვა გაუად-
ვილდება. ახლო მომავალში, ახალგაზრდა 
მეღვინე მარნის გაფართოებას, ტურისტული 
სივრცეების შექმნას, პროდუქციის ასორტი-
მენტის და სარეალიზაციო ბაზრის გაფა-
რთოებას გეგმავს.

გიორგი მეშველიანი საქართველოს აგრა-
რული უნივერსიტეტის მევენახეობა-მეღ-
ვინეობის საბაკალავრო პროგრამის მე-3 
კურსის სტუდენტია. საკუთარი ღვინის მარ-
ნის გაკეთების იდეა ახალგაზრდას რამდე-
ნიმე წლის წინ გაუჩნდა, თუმცა, მაშინ იდე-
ის განხორციელებისათვის არც საკმარისი 
ცოდნა და არც ფინანსური რესურსი გააჩ-
ნდა. როგორც გიორგი აღნიშნავს, პროგ-
რამამ „ახალგაზრდა მეწარმე“ საშუალე-
ბა მისცა დიდი ხნის ოცნება რეალობად 
ექცია. უნივერსიტეტში მიღებული ცოდნის, 
პედაგოგების კონსულტაციების და პროგ-
რამის ფარგლებში მიღებული ტექნიკური 
დახმარებით, გიორგიმ შეძლო საკუთარი 
ბიზნესიდეის სწორად ჩამოყალიბება და 
გრანტის მოპოვება.

ახალგაზრდა მეღვინემ მარანი მცხეთაში, 
საკუთარი სახლის ეზოში ააშენა. პროგ-
რამის ფარგლებში მიღებული გრანტით, 
გიორგიმ შეისყიდა ყველა აუცილებელი 
დანადგარი, მათ შორის ღვინის კასრები, 
უჟანგავი ფოლადის ცისტერნები, საწური 
და სხვა.

გიორგი მეშველიანის ოჯახი კახეთის რე-
გიონში, სოფელ ბოდბეში ფლობს ვენახს, 
სადაც გაშენებულია რქაწითელის ჯიშის ყუ-
რძენი. ახალგაზრდა მეღვინემ, სწორედ სა-
კუთარ ვენახში მიღებული 4 ტონა ყურძნით 

დააყენა ღვინო. ასორტიმენტის მრავალ-
ფეროვნებისთვის, გიორგიმ კიდევ სამ რე-
გიონში, ადგილობრივი მევენახეებისგან 
შეისყიდა სამი ჯიშის ყურძენი - 3 ტონა ციც-
ქა ცოლიკაური, 1 ტონა ოჯალეში და 2 ტონა 
საფერავი. ამ ეტაპზე, ახალგაზრდა მეღვინეს 
უკვე ჩამოსხმული აქვს 500 ბოთლი ღვინო. 
მოთხოვნის შესაბამისად კი, დამატებითი 
მოცულობის ჩამოსხმას გეგმავს.

საკუთარი წარმოების ღვინისთვის, გიორ-
გიმ შექმნა ბრენდი „ჯორჯინო“. სწორედ 
ამ სახელით იყიდება მისი პროდუქცია 
ღვინის მაღაზიებში, ღვინის ბარებსა და 
რესტორნებში. ბრენდის პოპულარიზაცი-
ისთვის, მეღვინე აქტიურად იყენებს სო-
ციალურ ქსელებს. 2019 წელს, გიორგიმ მო-
ნაწილეობა მიიღო არაერთ ფესტივალში. 
მიმდინარე წლის ივნისში, „ქვევრის ღვი-
ნის საერთაშორისო კონკურსში“ წარდგე-
ნილმა „ჯორჯინოს“ ღვინოებმა მედლებიც 
დაიმსახურეს.

ღვინის მარნის ადგილმდებარეობიდან გა-
მომდინარე, ახალგაზრდა მეწარმე ფიქრობს 
რომ, მომავალში შესაძლებელია მარან-
ში ადგილობრივი და უცხოელი ტურისტე-
ბისთვის სპეციალური სივრცე მოწყოს. 
გიორგი უკვე აქტიურად მუშაობს მომსახუ-
რების რამდენიმე პაკეტზე, რომელსაც ტუ-
რისტული კომპანიებს შესთავაზებს.

ახალგაზრდა მეწარმე, სამომავლოდ, სა-
კუთარი ვენახების გაშენებას კახეთის 
რეგიონში გეგმავს. აპირებს გააფართო-
ოს არსებული მარანი, გაზარდოს ღვინის 
ასორტიმენტი და წარმოებული პროდუქ-
ციის მოცულობა. გიორგი, სახელმწიფო 
პროგრამაში „დანერგე მომავალი“ მონა-
წილეობასაც გეგმავს. 
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საქართველოს ტყეებში ერთ-ერთი 
გამორჩეული ადგილი უჭირავს ჩვეუ-
ლებრივი წაბლის (Castanea sativa Mill.) 
ტყეებს. იგი სწრაფმზარდი რელიქტუ-
რი მერქნიანი სახეობაა და ქმნის მა-
ღალი წარმადობის კორომებს. 60-იან 
წლებში წაბლის ტყეები დაუზოგავად 
ნადგურდებოდა. სხვადასხვა რეგიონ-
ში დიდი რაოდენობით მზადდებოდა 
უმაღლესი ხარისხის მერქანი, უმეტე-
სი ნაწილი გადიოდა საზღვარგარეთ. 
დიდი ინტენსივობით ჩატარებულმა 
ჭრებმა და ბუნებრივი განახლების 
ხელშემწყობი ღონისძიებების ჩაუ-
ტარებლობამ გამოიწვია თესლითი 
წარმოშობის წაბლნარების ცვლა 
ვეგეტაციური (ძირკვის ამონაყრითი) 
კორომებით. შემდგომში კი, ფიზიო-
ლოგიურად დასუსტებულ კორომებში 
გაძლიერდა სოკოვანი დაავადებები-
სა და მავნე მწერების ზემოქმედება. 
საბოლოოდ, მოხდა წაბლნარების 
სტრუქტურის რღვევა, გამეჩხერება, 
დეგრადაცია და მათი ფართობების 
შემცირება.

საქართველოში წაბლის (Castanea sativa 
Mill.) ხმობის შემთხვევები ჯერ კიდევ მე-
19 საუკუნის ბოლოს გამოვლინდა, მე-20 
საუკუნის შუა წლებიდან კი, ფართოდ გა-
ვრცელდა, რაც, მაშინდელი მკვლევარე-
ბის აზრით, გამოწვეული იყო ე.წ „მელ-
ნისებრი ავადმყოფობით“. დღეისათვის 
დადგენილია ხმობის გამომწვევი სოკო 
Cryphonectria parasitica, რომელიც პირვე-
ლად ამერიკაში იქნა აღმოჩენილი (ლი-
ტერატურული მონაცემებით, C. parasitica-ს 
სამშობლოდ იაპონია და ჩინეთი ითვლე-
ბა), ხოლო 1938 წელს, ლ. ყანჩაველის მიერ 
ტყიბულში. გამოკვლევები ჩატარდა 1950-
1952 წლებშიც, რის მიხედვითაც დადგინდა, 
რომ დაავადების მასობრივი გავრცელება 
დასავლეთ საქართველოში შეინიშნება, 
ხოლო აღმოსავლეთში გვხვდება ერთეუ-
ლი სახით (ი. შავლიაშვილი, „წაბლის ხმო-
ბის მიზეზები საქართველოში“). 

მდგომარეობა განსაკუთრებით დამძიმდა 
მას შემდეგ, რაც 2005 წლის 29 ივნისს, საქა-
რთველოს მთავრობის სხდომაზე გატანილ 
იქნა საკითხი - სახელმწიფო ტყის ფონდის 
ტერიტორიაზე „წაბლის ქერქის კიბოთი“ 
დაავადებული წაბლნარი კორომების 
მდგომარეობისა და მათი აღდგენა-გა-
ჯანსაღების გზების შესახებ. მთავრობის 
სხდომის ოქმის შესაბამისად, საქართვე-
ლოს გარემოს დაცვისა და ბუნებრივი 

რესურსების მინისტრის ბრძანებით, სა-
ტყეო მეურნეობის დეპარტამენტს და-

ევალა, ზესტაფონის რაიონის სახელ-
მწიფო ტყის ფონდის ტერიტორიაზე 
სანიტარული ჭრებისა და ტყის აღ-
დგენითი სამუშაოების ჩატარების 
მიზნით, შესაბამისი ორგანიზაცი-
ული ღონისძიებების გატარება. 
ამ ღონისძიებების ჩატარება და-
ევალა კერძო კომპანიებს ზესტა-

ფონის, ჭიათურის და ტყიბულის 
წაბლნარებში. ამ კომპანიების მიერ 

თითქმის 10 წლიანი ღონისძიებების 
გატარების მიუხედავად, წაბლნარების 

სანიტარული მდგომარეობა არ გაუმჯო-
ბესებულად, არამედ პირიქით, განიცადა 
რეგრესი, რაც გამოწვეული იყო დაავადე-
ბული წაბლნარი კორომების გაჯანსაღები-

საკენ მიმართული სანიტარული ჭრებისა 
და თანმდევი კომპლექსური ღონისძიებე-
ბის არასრულყოფილი განხორციელებით. 
აღნიშნულის გამო, ეროვნული სატყეო საა-
გენტოს ინიციატივით, 2013 წელს ჩატარდა 
იმერეთის რეგიონის წაბლნარების შესწა-
ვლა (ა.შაინიძე), რომლის მიზანი იყო: (ა) 
ჭრაგავლილ ფართობებზე სანიტარული 
მდგომარეობის შესწავლა, (ბ) განხორციე-
ლებული სანიტარული ჭრების ეფექტიანო-
ბა შეფასება, (გ) სანიტარული ჭრების გა-
ვლენა გარემოსდაცვითი მიმართულებით, 
(დ) დაავადების შეჩერების ან შემცირების 
დადგენა. 

შესწავლის შედეგად წარმოდგენილ დასკვ-
ნებში აღინიშნა, რომ სანიტარული ჭრები 
სრულყოფილად არსად არაა ჩატარებული, 
მოჭრილი ხეებიდან ტყიდან გამოტანილია 
მხოლოდ საქმისი (სამასალე) მერქანი, 
ტყეში დარჩენილია ნახევრად საქმისი (სა-
მასალე) და საშეშე ნაწილი, გამოტანილი 
ხეების ნაწილი ტყის სატვირთო ბაქნებზეა 
დატოვებული, ხოლო, სატვირთო ბაქნე-
ბი მდებარეობს ტყეკაფებზე (ანუ ტყეში), 
არცერთ სატყეოში არაა სრულად მოჭრი-
ლი ზეხმელი ხეები, კორომებში მოუჭრე-
ლად დატოვებული დაავადებული ხეები 
და ფართობზე დატოვებული ნარჩენები 
ძლიერ გავლენას ახდენს ტყეკაფის მო-
მიჯნავე ტერიტორიებზე წაბლის ხმობის 
ინტენსივობაზე, რადგან დაავადებული 
ხეები და ჭრის ნარჩენები წარმოადგენს 
დაავადების კერას, ტყის განახლება ძლი-
ერ სუსტია და მიმდინარეობს მხოლოდ 
ამონაყრით, იშვიათად, თესლით, ამონა-
ყართა უმრავლესობა, რომელთა სიმაღლე 
2.5 მ-ზე მაღალია - დაავადებულია და, რაც 
მთავარია, არცერთ სატყეოში არაა სრულ-
ყოფილად შესრულებული 2009-2011 წწ-ში 
განხორციელებული სატყეო პათოლოგიუ-
რი გამოკვლევებით წაბლნარების გაჯან-
საღების მიზნით დადგენილი რეკომენდა-
ციები, კერძოდ: ტყიდან ტყის ნარჩენების 
შეგროვება და დაწვა, საქმისი (სამასალე) 
და საშეშე მერქნის გამოტანა, ძლიერი ან-
თროპოგენური მოქმედების ზონებში ეკ-
ლიანი მავთულით შემოღობვა, პირუტყვის 
ძოვების აკრძალვა, ფერდობებზე ქვეტყის 

ზოლებრივად მოჭრა და ტყის კულტურე-
ბის გაშენება, სანერგე მეურნეობების მო-
წყობა (გარდა ტყიბულისა), კორდის აჩიჩ-
ქვნა, ხმელი ხეების ძირკვების გაქერქვა 
და სხვა;

ყოველივე ზემოაღნიშნულის შესაბამისად, 
სსიპ ეროვნული სატყეო სააგენტოს მიერ 
გაუქმებული იქნა ლიცენზიანტ კომპანიებ-
თან დადებული ხელშეკრულებები. 

აღსანიშნავია, რომ 1966 წელს საფრანგეთ-
ში მეცნიერებმა დაიწყეს Cryphonectria 
parasitica-ს წინააღმდეგ ბიოლოგიური 
ბრძოლის მეთოდების შემუშავება - ჰოპო-
ვირულენტური შტამების გამოყოფა, რაც 
გულისხმობს ზემოხსენებული აგრესიული 
სოკოს დასნებოვნებას ე.წ. „მიკოვირუ-
სით“ (Cryphonectria hipovirus-1). კვლევის 
ფარგლებში მიღებული შტამები მათ გაა-
ვრცელეს სამხრეთ საფრანგეთის რამდე-
ნიმე რეგიონის წაბლნარებში. შედეგად, 
მომდევნო 5 წლის განმავლობაში მიიღეს 
დაავადების 70%-მდე შემცირება, ხოლო 10 
წელიწადში წაბლის ტყეები Cryphonectria 
parasitica-ისგან, ფაქტობრივად, სრულად 
განიკურნა. წარმატებული შედეგის მიღე-
ბის გამო, მსგავსი მიდგომები დაინერგა 
ევროპის სხვა ქვეყნებშიც (შვეიცარია, 
სლოვენია და სხვა).

საქართველოში დღემდე წაბლის ქერ-
ქის კიბოსთან დაკავშირებით ორი კვლე-
ვა (პროსპერო et al. 2013, რიგლინგი et al. 
2018) განხორციელდა. საქართველოში წა-
ბლის ქერქის კიბო პირველად, არაოფიცი-
ალურად, 1938 წელს იყო დაფიქსირებული. 
პოპულაციის გენეტიკურმა ანალიზებმა 
გამოავლინა, რომ C. parasitica შტამების 
უმეტესობა მიეკუთვნებოდა ისეთ გენეფო-
ნდს, რომელიც არ არის დამახასიათებე-
ლი ევროპისთვის (პროსპერო et al. 2013). 
ეს აღმოჩენა ადასტურებს სოკოს დამოუ-
კიდებელ გამოჩენას კავკასიის რეგიონ-
ში. ამასთან ერთად, კვლევის თანმდევმა 
ანალიზებმა აჩვენა, რომ „ქართული“ ჰი-
პოვირულენტური (CHV-1) შტამები მიუკუთ-
ვნება უნიკალურ ვირუსულ ქვეტიპს (რიგ-
ლინგი et al. 2018), რაც ხაზს უსვამს მის 
მნიშვნელობას და წაბლის ქერქის კიბოს 
ბიოლოგიური კონტროლისთვის ღირსეულ 
კანდიდატობას. თუმცა, აღსანიშნია, რომ 
აღნიშნული შტამები აუცილებლად უნდა 
იყოს ვეგეტატიურად თავსებადები მასპი-
ნძელ სოკოსთან, რისი სიმცირის გამოც, ამ 

ზესტაფონის რაიონის წაბლის ტყეების ფიტოსანიტარიული 
მდგომარეობის შეფასება და გამაჯანსაღებელი ღონისძიებები
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ეტაპისთვის, CHV-1-ის გავრცელება ადგი-
ლობრივ პოპულაციებში ჯერ კიდევ დაბა-
ლია (რიგლინგი et al. 2018).

2016 წლის ნოემბერში, საქართველოს მთა-
ვრობამ (გარემოსა და ბუნებრივი რესურ-
სების დაცვის სამინისტრო) ხელი მოაწე-
რა შეთანხმებას „ბაქო-თბილისი-ჯეიჰანის 
მილსა დენის კომპანიასა“ და „სამხრეთ კავკა-
სიის მილსადენის კომპანიასთან“, რომლის 
მიხედვითაც მათ მიერ გამოიყო დაფინანსება 
იმერეთის რეგიონის დაავადებული წაბლნა-
რი ტყის ეკოსისტემებს აღდგენის სამწლიანი 
პროგრამის - 2017-2019 წწ. განსახორციელებ-
ლად. სწორედ აღნიშნული პროგრამის ფა-
რგლებში მოხდა საერთაშორისო ექსპერტის, 
დოქტორის, ირინა მაციახის მოწვევა იმერე-
თის რეგიონში და ზესტაფონის რაიონში არ-
სებული წაბლნარების ფიტოპათოლოგიური 
შესწავლისა და დაავადების ბიოლოგიური 
კონტროლის მიზნით შესაბამისი სამოქმედო 
გეგმის ჩამოყალიბება.

ზესტაფონის რაიონში არსებული წაბლნარი 
კორომების სანიტარული მდგომარეობა შე-
ფასდა 2019 წლის მაის-ივნისში. საერთო ტყის 
ფართობი შეადგენს, დაახლოებით, 14,000 ჰა, 
სადაც წაბლნარი, დაახლოებით, 6000 ჰექტა-
რია და დაყოფილია სამ სატყეოდ: ბოსლევი, 
კვალითი და საწაბლე. ცალკე შეფასდა ასევე 
დილიკაურის ყოფილი საკოლმეურნეო ტყეე-
ბი, რომლებიც ასევე წარმოადგენს ზესტაფო-
ნის სატყეო უბნის ნაწილს.

საველე სამუშაოების განხორციელები-
სას ყურადღება ექცეოდა წაბლის ხეების 
სანიტარულ მდგომარეობას, წაბლის ქერ-

2014 წლიდან, ეროვნული სატყეო 
სააგენტო, მთელი ქვეყნის მასშტა-
ბით, მის მართვას დაქვემდებარებულ 
ტერიტორიებზე სატყეო-სამეურნეო 
გზების დაპროექტებას, მოწყობას და 
რეაბილიტაციას ახორციელებს. 

მიმდინარე წლის პირველ ნახევარში, ქვე-
ყნის ექვსი რეგიონის სახელმწიფო ტყის 
ფონდის ტერიტორიაზე სააგენტოს მიერ 
დაპროექტებულია გზების 19 541 მ მოწყობა 
და 102 895 მ რეაბილიტაცია.

ამ ეტაპზე, აღნიშნული პროექტების დიდი 
ნაწილის განხორციელება უკვე მიმდინა-
რეობს - საჩხერეში, საოკუპაციო ხაზთან 
მდებარე სოფელ პერევში, თიანეთში, 
სოფელ ალოტთან; უკვე დასრულებულია 
გზების 3 936 მ მოწყობა და 11 991 მ რეა-
ბილიტაცია შიდა ქართლისა და 3 030 მ 
რეაბილიტაცია მცხეთა-მთიანეთის რეგი-
ონებში. აღნიშნული სამუშაოები, კლიმა-
ტური პირობების გათვალისწინებით, გვი-
ან შემოდგომამდე გაგრძელდება.

სატყეო-სამეურნეო გზების 
მოწყობა-რეაბილიტაცია

ქის კიბოს გავრცელების ინტენსივობას, 
ფესვის ნაბარტყისა და თესლის აღმო-
ნაცენის, ასევე, ახალგაზრდა წაბლის ხე-
ების არსებობასა და თესლმსხმოიარო-
ბის უნარს. ველზე მუშაობისას შეგროვდა 
წაბლის ქერქის კიბოთი დაზიანებული 
ქერქის ნიმუშები შემდგომი ლაბორატო-
რიული კვლევის, ვირულენტური და ჰიპო-
ვირულენტური შტამების გამოყვანის და 
ვეგეტატიური თავსებადობის დადგენის 
მიზნით. ამასთან ერთად, მოხდა წაბლის 
კორომების შეფასება და შესაბამისი ღო-
ნისძიებების ინდივიდუალური დაგეგმვა 
კონკრეტული მონაკვეთისთვის (კვარტლე-
ბის დონეზე), მათ შორის, სხვადასხვა ტი-
პის ჭრა, დარგვა, ბუნებრივი განახლების 
ხელშეწყობა, ჰიპოვირულენტური და ვეგე-
ტატიურად თავსებადი შტამების სანიმუშო 
ფართობებზე შეტანა და სხვა.

პათოლოგიური შეფასების ანგარიშში დეტა-
ლურადაა გაწერილი ზესტაფონის რაიონში 
არსებულ წაბლნარების სანიტარული მდგო-
მარეობის გაჯანსაღების მიზნით ინტეგრი-
რებული და კომპლექსური ღონისძიებების 
განხორციელება. აღსანიშნია, რომ ამ ეტა-
პისთვის ქალბატონი ირინა მაციახი კვლავ 
განაგრძობს ველზე აღებულ ნიმუშებზე in 
vitro დაკვირვებებს, ხოლო რაც შეეხება ზე-
სტაფონის რაიონში არსებულ წაბლნარებს, 
ანგარიშით რეკომენდებული ღონისძიებე-
ბის თანახმად, სააგენტოს მომზადებული 
აქვს მოკლევადიანი და გრძელვადიანი 
სამოქმედო გეგმა და წაბლის კორომების 
გამაჯანსაღებელ ღონისძიებებს ეტაპობრი-
ვად განახორციელებს.

სატყეო-სამეურნეო გზების მოწყობა-რეაბილიტაციის
საპროექტო სამუშაოები

სამცხე-ჯავახეთი

იმერეთი

მცხეთა-მთიანეთი

რეაბილიტაცია მოწყობა
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შიდა ქართლი

რაჭა-ლეჩხუმი
ქვემო სვანეთი

საქართველოს ტყის მდგრადი მართვის 
პრინციპების გატარებისათვის, რაც, თავის 
მხრივ, გულისხმობს ტყის ბიოლოგიური 
მრავალფეროვნების დაცვას, მისი ეკოლო-
გიური, სოციალური და ეკონომიკური ფუნ-
ქციების განსახორციელებლად ტყის თვი-
სებებისა და რესურსების რაოდენობრივი 
და ხარისხობრივი მახასიათებლების შე-
ნარჩუნებას და გაუმჯობესებას, და, აგრეთ-
ვე, ტყითსარგებლობის ღონისძიებების 
განხორციელებისათვის, მნიშვნელოვანია 
სატყეო-სამეურნეო გზების არსებობა.

ეროვნული სატყეო სააგენტო გზების რეაბი-
ლიტაციას მთელი ქვეყნის მასშტაბით ახო-
რციელებს, რაც ხელს უწყობს ხანძარსაწი-
ნააღმდეგო პრევენციული ღონისძიებების 
ჩატარებას და ტყის მოვლა-აღდგენის სამუ-
შაოებს. აგრეთვე, უადვილებს მოსახლეობას 
სააგენტოს მიერ გამოყოფილი ტყეკაფები-
დან საშეშე მერქნის გამოტანას.

სამუშაოების შედეგად გაუმჯობესდება ტყეე-
ბის ეკოლოგიური მდგომარეობა და ხანძრებ-
თან ბრძოლის ღონისძიებების ეფექ ტიანობა.
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ნიადაგის დამუშავება ხორბლის 
საშემოდგომო ნათესისათვის

ამა თუ იმ კულტურის მაღალმო-
სავლიანობას მცენარის ფესვთა 
სისტემისა და ნიადაგის სტრუქტუ-
რული ელემენტების ოპტიმალური 
ურთიერთქმედება განაპირობებს. 
აგროტექნოლოგიური ღონისძიებების 
დროული და სწორი განხორციელება 
აუმჯობესებს ნიადაგის სტრუქტურასა 
და მის ფიზიკურ თვისებებს, ამცირებს 
მცენარეთა მავნებლების და დაავა-
დების გავრცელების რისკს. ნიადა-
გის დამუშვება უნდა ჩატარდეს მისი 
დადებითი თვისებების შენარჩუნების 
მიზნით, წინამორბედი კულტურის 
თავისებურებების, სარეველებისაგან 
და ეროზიისგან ნიადაგის დაცვის ღო-
ნისძიებების გათვალისწინებით.

მნიშვნელოვანია ნიადაგის მოხვნის ოპ-
ტიმალური ვადების დადგენა, რომლის 
ერთ-ერთი განმსაზღვრელი ფაქტორია 
ნიადაგის ტენიანობა და მისი ფიზიკური 
სიმწიფე. ასეთ მდგომარეობას ნიადაგი 
აღწევს, როდესაც მასში წყლის რაოდენო-
ბა მისი წონის 15-21%-ს შეადგენს.

თუ საშემოდგომო ხორბალი ითესება ორი 
ან სამი წლის სარგებლობის კორდზე, ასე-
თი კორდის ნიადაგი გამკვრივებულია, თუ 
მას არ შევურჩიეთ მოხვნის ოპტიმალური 
ვადა, ხნული უხარისხო, ბელტიანი გამო-
დის. ბალახნარის მიწისზედა ნარჩენები 
და ფესვთა სისტემის დიდი ნაწილი ნია-
დაგის ზედაპირზე რჩება, არ ხდება მისი 

მინერალიზაცია და ნიადაგის გამდიდრე-
ბა ჰუმუსით, კორდი კარგავს თავის და-
ნიშნულებას. ამიტომ, სარწყავ და ტენით 
უზრუნველყოფის პირობებში კორდი უნდა 
მოიხნას აგვისტოში, ხოლო ურწყავ და 
გვალვიან პირობებში ბალახნარის პირვე-
ლი გათიბვისთანავე.

ხნულის თესვისწინა დამუშავება ტარდე-
ბა მისი მდგომარეობის გათვალისწინე-
ბით - თათებიანი კულტივატორით, მძიმე 
დისკებიანი ფარცხით ან ფრეზით. უნდა 
გავითვალისწინოთ, რომ ნასიმინდარი 
და ნამზესუმზირალი ხნულის თათებიანი 
კულტივატორით დამუშვბა დაუშვებელია.

ნიადაგის დამუშავების 
მეთოდები
არსებობს ნიადაგის დამუშავების რამდე-
ნიმე მეთოდი:

ტრადიციული - ტექნოლოგია ითვალისწი-
ნებს ნიადაგის ძირითად დამუშავებას 
- ხვნას ფრთიანი გუთნით. ჩვენში უპირა-
ტესობა ენიჭება წინმხვნელიან გუთნებს. 
ხვნის დროს ხდება ბელტის გადაბრუნება, 
რაც ხელს უწყობს ქვედა ნაწილში არსებუ-
ლი ნაყოფიერი მიწის ზემოთ ამოტანას. სა-
ადრეო წინამორბედების შემდეგ, ნიადაგი 
უნდა მოიხნას მოსავლის აღებისთანავე, 
25-27 სმ სიღრმეზე და ხორბლის თესვამდე 
დამუშავდეს ნახევრად ანეულის წესით. სა-
გვიანო წინამორბედების მოსავლის აღება 
უნდა ჩატარდეს შემჭიდროვებულ ვადებში 

იმ ვარაუდით, რომ ხორბლისათვის ნია-
დაგი მომზადდეს თესვამდე 10-15 დღით 
ადრე.

მინიმალური (Mini-Till) - დამუშავების 
ტექნოლოგიით ერთიანდება რამდენიმე 
ტექნოლოგიური პროცესი ერთ სამუშაო 
ოპერაციაში. ერთ-ერთ სახეობას წარმოა-
დგენს ნიადაგის დამულჩვით დამუშავების 
ტექნოლოგია, იგი ითვალისწინებს ნაწვე-
რალის და სხვა მცენარეული ნარჩენების 
გამოყენებას ტენის შენახვის და დაგრო-
ვებისათვის, ხოლო კოკისპირული წვიმის 
დროს ნიადაგის დაცვას ჩამორეცხვისა და 
ზედმეტად დატენიანებისგან. 

ნულოვანი (No-Till) - ტექნოლოგიის გამო-
ყენებისას ნიადაგის სტრუქტურის დარღვე-
ვა მისი დამუშავების დროს ფაქტიურად არ 
ხდება. მეთოდი ითვალისწინებს მარცვ-
ლეული კულტურების თესვას მოუხნავად, 
სარეველებთან ბრძოლა ხდება ქიმიური 
საშუალებებით. ნულოვანი ტექნოლოგიის 
გამოყენების დროს 5 წელიწადში ერთხელ 
სჭირდება ნიადაგის ღრმად (25 – 30 სმ) მო-
ხვნა ბელტის გადაბრუნებით. 

ნიადაგის ღრმადხვნის ტექნოლოგია - ით-
ვალისწინებს ნიადაგის გაფხვიერებას 50 
სმ-ის სიღრმეზე. ღრმად გამაფხვიერე-
ბელს ჩვეულებრივ გუთანთან შედარებით 
აქვს შემდეგი უპირატესობები: ღრმად გა-
ფხვიერების დროს ინგრევა წინა წლებში 
ერთსა და იმავე სიღრმეზე (22-25 სმ) ხვნის 
შედეგად წარმოქმნილი ხნულის ძირი, რის 
შედეგად ნიადაგის ღრმა ფენებში უმჯო-
ბესდება ჰაერაცია და წყლის რეჟიმი; იზ-
რდება ტენტევადობა; მიკრობიოლოგიური 
პროცესების ცხოველმყოფელობა და მცე-
ნარეს ექმნება ზრდა-განვითარების უკე-
თესი პირობები. ამავე დროს, საჭირო არ 
არის სახნავი გუთნით ნაღარად და ნაზუ-
რგად ხვნის მსგავსად ზოლებში აგრეგატის 
უქმი სვლები, რაც უზრუნველყოფს დროისა 
და საწვავის ეკონომიას; მცირდება წყლის-
მიერი და ქარისმიერი ეროზიული პროცე-
სების ინტენსიობა; მცირდება საწვავის 
ხარჯი, რაც მიიღწევა ტექნოლოგიური 
ოპერაციების რაოდენობის და საწვავის 
ხარჯის შემცირებით ხვნის ოპერაციასთან 
შედარებით.

ნიადაგის განოყიერება 
საშემოდგომო 
ხორბლისათვის
საშემოდგომო ხორბალი საკმაოდ მაღალი 
მომთხოვნია ნიადაგის ნაყოფიერებისა-
დმი და მგრძნიბიარეა სასუქების მიმართ. 
ცალკეული სასუქის საჭირო ოპტიმალური 
დოზები უნდა დადგინდეს ქვეყნის რეგი-
ონის, ნიადაგის ტიპისა და ნაყოფიერების 
დონის მიხედვით.

თანამედროვე პირობებში მასიურად გამო-
იყენება მინერალური სასუქები, რომელთა-
გან ძირითადია აზოტოვანი, ფოსფოროვა-
ნი და კალიუმიანი სასუქები. მინერალური 

სასუქების ეს ფორმები გარკვეული დონით 
სელექციურია, რადგან სხვადასხვა სახის 
სასუქი მცენარეზე და მის სამეურნეო ნი-
შან-თვისებებზე მეტ-ნაკლებ გავლენას ახ-
დენს. ცნობილია, რომ აზოტოვანი სასუქი 
ზრდის მცენარის მწვანე მასას - ვეგეტა-
ციურ ორგანოებს და დადებით გავლენას 
ახდენს საშემოდგომო ხორბლის ბარტყო-
ბაზე, მარცვალში ცილის დაგროვებაზე. 
სამაგიეროდ მისი ჭარბად გამოყენება 
ასუსტებს მცენარის ყინვაგამძლეობას, 
ხელს უწყობს დაავადებებს და ჩაწოლას. 
ფოსფორიანი და კალიუმიანი სასუქი აუმ-
ჯობესებს საშემოდგომო ხორბლის ყინვა-
გამძლეობას, მცენარის ჩაწოლისა და და-
ავადებებისადმი გამძლეობას, აჩქარებს 
მცენარის ვეგეტაციას და ხელს უწყობს 
მარცვალში ნახშირწყლების დაგროვებას. 
ამასთან კალიუმიანი სასუქი აძლიერებს 
მცენარის ფოტოსინთეზის აქტივობას, აუმ-
ჯობესებს მცენარის გვალვაგამძლეობას.

მინერალური სასუქების ოპტომალური დო-
ზების ნორმა რეგიონებისა და ნიადაგების 
ტიპის მიხედვით საკმაოდ დიდ ფარგლებ-
ში მერყეობს: აზოტი 30-60-90 კგ/ჰა, ფოს-
ფორი 50-90 კგ/ჰა და კალიუმი 45-60 კგ/ჰა.

სარწყავ და ტენით უზრუნველყოფილ მი-
წებზე მინერალური სასუქების უფრო მა-
ღალი დოზები შეაქვთ, ვიდრე ურწყავ და 
გვალვიან ზონებში, რადგან ტენით უზრუნ-
ველყოფილ პირობებში მცენარე მინერა-
ლურ სასუქებს უფრო უკეთ ითვისებს და 
მისი ეფექტიც მეტია.

უკეთესია ფოსფორიანი და კალიუმიანი 
სასუქები მთლიანად შეტანილ იქნას ძი-
რითადი ხვნის დროს, ან მათი 2/3 ძირი-
თადი ხვნის დროს, ხოლო 1/3 თესვის წინა 
კულტივაციის დროს, ამ დროს უნდა იქნას 
შეტანილი აზოტოვანი სასუქიც.

ნიადაგში მინერალური სასუქების შეტა-
ნის დრო და წესი დამოკიდებულია: საკვებ 
ნივთიერებებზე, მცენარის მოთხოვნილე-
ბაზე, მოცემული რეგიონის ნიადაგურ-კ-
ლიმატურ პირობებზე და განსაკუთრებით 
ცალკეულ საკვებ ნივთიერებების არსებო-
ბაზე. სასუქების შეტანა სამჯერ, შემდეგი 
სახით უნდა მოხდეს:

 ძირითადი განოყიერება, ძირითადი 
ხვნის წინ, ან ძირითადი ხვნისთანავე; 

 სასტარტო განოყიერება - თესვის 
დროს;

 გამოკვებისას.


